
RESSONS
LA REVISTA MUNICIPAL D’ARBÚCIES

      abril
2023 / núm. 43



Ressons 
Revista municipal 

d’Arbúcies

Edició 
Ajuntament 
d’Arbúcies

Tirada
2.600 exemplars

Redacció i disseny
Marta Rubio  

Hi col·labora: 
Diputació de Girona 

www.arbucies.cat

SUMARI

3 La veu de l’alcalde

4 Més a prop de la nova biblioteca municipal 

8  Subvenció de 600.000 euros pel turisme sostenible

10	 Nova	oficina	d'assessorament	energètic

15 Es renoven tres parcs infantils del municipi

21   Arbúcies es compromet amb els ODS

26  La Trobada de Clàssics arriba a la 15a edició

34 Cap de setmana de Carnaval a Arbúcies  

39 17.000 visitants passen pel Museu durant el 2022  

43	 S'inaugura	el	nou	circuit	de	salts	pump track 

49	 Entrega	de	premis	de	recerca	a	alumnes	de	l'IES	

51 El racó de les escoles 



Ja han passat quatre anys i com aquell que no vol la cosa, el mes vinent hi 
ha eleccions municipals. Més concretament, estem convocats per anar a 
votar el diumenge 28 de maig. Quatre anys, segurament, dels més difícils 
que hem viscut l’Ajuntament d’Arbúcies i totes les persones del poble en 
els darrers cinquanta anys. 

Vam començar amb un esclafit i un Dana que res de bo ens van portar. 
Però cap d’ells va ser comparable amb la tempesta del Glòria que va afec-
tar a tot el municipi, instal·lacions públiques, carrers, places, riera, xarxa 
d’aigua, de clavegueram... I també, i molt, a gent particular, comerços i 
empreses. I per acabar-ho de rematar els dos anys de la pandèmia que 
tantes vides humanes es va endur. Però, sobretot, ens ha canviat la vida i 
la manera de relacionar-nos.

Malgrat tot això, al llarg d’aquests quatre anys, s’han fet moltes coses. Des-
tacaríem l’Espai d’Aigua i Salut, la Llar de Jubilats, l’ajuntament i l’arranja-
ment de places i carrers, de parcs infantils i de voreres o el canvi d’enllu-
menat, entre moltes altres. I Com també l’atenció a les persones en tots 
els seus models i formes, així com la implantació dels nous models ener-
gètics per estalvi i compromís amb el planeta.

Però ens han quedat força coses pendents. Coses que volíem fer, que estava 
previst que es fessin però que la situació esmentada no ens ha deixat. Com 
fer nous els carrers Domènec Refart, Havana, Santa Fe i Loreto Mataró, en-
tre altres. Tampoc hem pogut començar la modernització de les urbanitza-
cions i el Camp de l’Oliver i posar la calefacció a les Naus Ayats, per esmentar 
alguns del compromisos que hi ha. Coses que hem de fer prioritàriament. 

I ens queden coses pendents i que hem d’encarar aquesta propera le-
gislatura urgentment, sobretot, la biblioteca municipal i el centre de dia. 
Així com continuar amb la millora i actualització dels carrers i places del 
nostre estimat Arbúcies.

PERE	GARRIGA	I	SOLÀ

EL FUTUR QUE 
VOLEM

3· LA VEU DE L’ALCALDE
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UN MILIÓ D'EUROS PER A LA NOVA 
BIBLIOTECA MUNICIPAL D'ARBÚCIES

L’Ajuntament d’Arbúcies ha rebut 
una subvenció d’1.034.361,56 eu-
ros de la Generalitat de Catalunya 
per a la reforma i adequació del 
poliesportiu de Can Delfí com a 
biblioteca en substitució de l’ac-
tual, que es troba a l’edifici de Can 
Cornet. El nou equipament en-
trarà en funcionament el 2025.

S’ha escollit Can Delfí com a seu 
del nou equipament cultural amb 
l’objectiu de donar un nou ús a un 
edifici que s’ha demostrat obso-

let com a equipament esportiu, ja 
que no disposa de les dimensions 
mínimes reglamentàries per a 
aquesta funció.  Tanmateix, s’ha 
de puntualitzar que l’espai actual 
que ocupen les entitats de judo 
i aikido queda exclòs d’aquesta 
reforma i es crearà un accés nou 
i independent per la banda del 
passeig de la Riera. 

A més, tal com s’explica en el 
mateix avantprojecte de reforma, 
es planteja el canvi d’ubicació al 

poliesportiu perquè així es pot 
reaprofitar una instal·lació ja exis-
tent i és innecessària la construc-
ció de nous edificis, però sempre 
seguint les directrius prèviament 
establertes pel Servei de Bibliote-
ques de Catalunya. L’objectiu 
d’aquesta nova biblioteca és el 
de tenir un edifici funcional, que 
es pugui adaptar fàcilment a les 
necessitats canviants del servei 
i, en la mesura del possible, d’as-
sumir responsabilitats comple-
mentàries. 
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El cost estimat d’aquest projecte 
de reforma i adequació que en fan 
els serveis tècnics municipals és 
d’1,6 milions d’euros i la Diputació 
de Girona ja ha atorgat la quanti-
tat de 66.000 euros per a la redac-
ció del projecte i la Generalitat, 
1.034.361,56 euros per a les obres 
de remodelació de Can Delfí. Al 
llarg d’aquest any 2023 es redac-
tarà el projecte i es convocarà el 
concurs públic per a l’adjudicació 
de l’obra i, a la primavera del 2024 
s’iniciaran les obres, que hauran 
de finalitzar-se al llarg del 2025.

Actualment, el fons de què dis-
posa la biblioteca és d’un total 
de 31.455 documents repartits 
de la següent manera: 26.213 
documents, 2.989 audiovisu-
als, 2.158 exemplars de revista 
i 95 de fons antic. La biblioteca 
té 3.581 socis des del 2003 i du-
rant el 2022 va tenir 9.624 visites 
presencials, 12.818 visitants a 

la web i a les xarxes socials i 511 
usuaris a l’espai Wi-Fi. I, pel que 
fa als préstecs, durant l’any pas-
sat se’n van fer un total de 9.665, 
més 2.008 d’interbibliotecaris. A 
més a més, des de la biblioteca 
s’organitzen diferents activitats 
al llarg de l’any com ara els clubs 
de lectura, les hores del conte, 
tallers... 

Esquema general de distribució



6· URBANISME

un de formació. Una segona zona 
anomenada general de 430m2 i 
entre els quals s’hi trobarà la in-
formació i el fons general, l’espai 
jove, l’espai dedicat a la música i 
a la imatge i l’espai per a revistes 
i diaris. La nova instal·lació també 
preveu una zona infantil i un es-

pai de suport de 130m2; així com 
una zona de treball de 90m2 amb 
un despatx de direcció, un espai 
de treball i dipòsit, un magatzem 
i una zona de descans person-
al. I, finalment, també es preveu 
una zona de 260m2 per a la sala 
d’actes i altres usos.

La superfície total estimada per 
al nou projecte de biblioteca és 
d’1.135m2 repartits en cinc es-
pais diferenciats. Un primer espai 
d’acollida i promoció de 225m2, 
entre els quals hi ha la zona d’ac-
cés, un espai i un magatzem 
polivalent i un espai de suport i 

Plànol planta baixa

Plànol primra planta
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Les obres de reforma i adequació 
del poliesportiu de Can Delfí està 
previst que comencin el 2024 i 
que tinguin una durada de més 
d’un any. Com a mesura provi-
sional a la construcció de la nova 
biblioteca es proposa que es des-
dobli la biblioteca i que s’adeqüi el 
primer pis de l’edifici Can Cornet – 
actualment Escola d’Adults i l'Ofi-
cina de Català– com a biblioteca.

Aquest espai contindria tota la 
part de fons documental infantil 
i juvenil, la qual cosa actualment 
correspondria a uns 6.779 exem-
plars. És un pis d’aproximada-
ment 150 m2 situat a la primera 
planta de l’edifici Can Cornet, el 
mateix on ara s’ubica la biblioteca, 
la qual ja ocupa la planta a peu de 
carrer, soterrani i magatzem a l'es-
pai sota teulada.

Disposa d’una aula principal de 
44.84 m2 molt lluminosa, que 
dona al carrer Camprodon, i d’una 
galeria de 23.74 m2, amb vistes 
al passeig del Gorg Nou, Ajun-
tament i CEM. Pel que fa l’accés 

a aquesta planta, el pis ja disposa 
d’ascensor, per la qual cosa queda 
habilitat l’accés a persones amb 
mobilitat reduïda i té un lavabo 
també adaptat.

Amb aquesta ampliació, la bibliote-
ca tindria la capacitat de reubicar els 
fons de coneixements infantils, re-
vistes infantils i còmic, ja que actual-
ment només estan disponibles els 
divendres a les 5 de la tarda; hi hauria 
la possibilitat de tenir una zona en-
coixinada informal per als nens de 

fins a 6 anys; tenir mobiliari adequat 
a les mides d’infants i joves, i que 
aquest sigui versàtil i mòbil, per tal 
de poder aprofitar espais segons la 
necessitat; la capacitat de fer hores 
del conte, tallers, xerrades i clubs de 
lectura infantils; poder crear una 
zona per treballar amb ordinadors; 
poder disposar d’una zona on 
col·locar exposicions educatives in-
fantils itinerants creades pel Servei 
de Biblioteques de la Diputació de 
Girona, i, finalment, poder rebre 
visites escolars i grups.

AMPLIACIÓ PROVISIONAL A CAN CORNET

L’ampliació de la biblioteca provo-
ca un canvi d’ubicació de l’Esco-
la d’Adults i de l''Oficina de Català 
(CPNL), que es traslladarà al primer 
pis de l’antic ajuntament, situat al 
carrer Major i on ja han començat les 
obres de remodelació per poder-hi 
ubicar els nous serveis. En aquest 
cas, les obres tindran un cost de 
37.000 euros, dels quals 20.000 estan 
subvencionats per la Generalitat de 
Catalunya.
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ARBÚCIES OBTÉ MÉS DE 
600.000 EUROS DEL FONS 

NEXT GENERATION

En el marc dels Plans de 
Sostenibilitat Turística en Desti-
nacions (PSTD) a la Selva interior, 
l’Ajuntament d’Arbúcies ha estat 
beneficiari de 668.925,00 euros 
amb l’objectiu de tirar endavant 
sis actuacions entre els anys 2023, 
2024 i 2025 dins la categoria de 
territori rural amb identitat turísti-
ca, per tal de potenciar els recur-
sos naturals i consolidar la desti-
nació amb una oferta de qualitat, 
diversificada i complementària 
del turisme del litoral. 

Aquests projectes, finançats per 
fons Next Generation europeus, 

són els següents: l’ampliació del 
Camí de l’Aigua de la Vall d’Ar-
búcies (502.876,00 euros); punts 
d’autoreparació, neteja, ancorat-
ge, recàrrega i lloguer de bici-
cletes elèctriques i patinets elèc-
trics (12.690,00 euros); instal·lació 
de punts de recàrrega de vehicles 
elèctrics en punts estratègics de 
la destinació (22.195,00 euros); 
senyalització digital d’elements 
patrimonials de la Selva (32.670,00 
euros); creació d’elements gràfics 
3D, vídeos 360º i recreacions 
històriques per apreciar el patri-
moni (60.500,00 euros), i la millo-
ra general de la senyalització d’e- 

lements patrimonials i rutes de la 
Selva (37.994, 00 euros). 

L’actuació més rellevant és la que 
fa referència al projecte del Camí 
de l’Aigua de la Vall d’Arbúcies. Ac-
tualment, aquest sender té una 
llargada de 4 quilòmetres i surt del 
nucli urbà i ressegueix una part 
de la riera d’Arbúcies tot seguint 
l’itinerari cultural Santiago Rusiñol. 
L’ampliació permetrà allargar-lo 
fins als 8 quilòmetres, des de l’era 
de Can Puig fins al salt de la Dona 
d’Aigua. Al final, el traçat quedarà 
dividit en tres itineraris: l’actual, 
que serà millorat; un de segon, que 
resseguirà la riera d’Arbúcies per uns 
camins que es condicionaran (s’hi 
posaran escales i es restauraran ele-
ments arquitectònics com el renta-
dor del Pont Vermell); i un de tercer 
que anirà del nucli urbà al salt de la 
Dona d’Aigua, tot resseguint la riera 
de la Pineda, on ja hi ha un camí, 
però se n’obrirà un altre pensat, so-
bretot, per a la pràctica esportiva. 
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L’alcalde d’Arbúcies, Pere Garriga, 
assenyala: “Aquest projecte té la 
vo- luntat de recuperar els espais 
a l’entorn de la riera al seu pas pel 
nucli urbà, convertint-lo en una 
gran zona de passeig de natura i 
patrimoni. Volem potenciar el pas-
seig de la Riera", conclou Garriga.

Els més de 600.000 euros ator-
gats a l’Ajuntament d’Arbúcies es 
troben dins els 2,8 milions d’euros 
que ha rebut el Consell Comarcal 
de la Selva per a la realització del 
Pla de sostenibilitat turística en 
destinació a la Selva interior. Un 
projecte que es va presentar a la 

convocatòria extraordinària 2022 
de Plans de Sostenibilitat Turísti-
ca en Destinacions de la Secreta- 
ria d’Estat de Turisme en el marc 
del Pla de Recuperació, Transfor-
mació i Resiliència d’Espanya i 
dels fons Next Generation Unió 
Europea. 

Ruta per l'Itinerari Rusiñol La riera d'Arbúcies al seu pas per la resclosa del Pont Vermell
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ES POSA EN MARXA EL 
SERVEI MUNICIPAL 
D'ACCIÓ CLIMÀTICA

El Servei Municipal d'Acció Climàti-
ca (SEMAC), ubicat a l'Ajuntament 
d'Arbúcies, va entrar en funciona-
ment el proper dilluns 13 de març. 
Aquesta nova oficina ofereix asses-
sorament, informació i suport a la 
ciutadania en temes relacionats 
amb el consum d'energia, les ene-
rgies renovables i la transició ene- 
rgètica.

Sota el lema Actua: hi guanyes tu, 
hi guanya el planeta, el SEMAC 
s'ha fixat els objectius d'esdevenir 
un espai d'informació i formació 
dirigit a la ciutadania, realitzar 
assessoraments personalitzats 
en temes d'energia, i promoure 
un model energètic basat en la 
producció local d'energies reno- 
vables. 

En aquest sentit, l'alcalde d'Arbúcies, 
Pere Garriga, també té clar: "Cal aju-
dar a entendre la despesa energèti-
ca i cal explicar a la ciutadania que 
tothom pot ser part de la transició 
energètica que necessitem fer".

El SEMAC oferirà quatre línies de 
suport a la ciutadania: l'anàlisi de les 
factures dels usuaris i les recomana-
cions de bones pràctiques que es 
poden aplicar per reduir despeses 
energètiques; la realització d'audi-
tories energètiques per conèixer els 
punts febles dels nostres habi- tatg-
es o comerços i com actuar per mil-
lorar-los; la informació de projectes 
d'autoconsum fotovoltaic, geotèrmia 
o de biomassa, i, per últim, oferir 
suport en la tramitació d'ajuts i sub-
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vencions disponibles.

El SEMAC ofereix aquests serveis tant 
de manera presencial com telemàti-
ca, però per poder accedir-hi cal de-
manar hora al correu electrònic a 
accioclimatica@ajarbucies.cat o bé 
per telèfon al 972 860 001. L'atenció 
és de franc, però alguns dels serveis 
que se sol·licitin (com per exemple la 
tramitació d'una subvenció) tenen 
un preu públic fix, que serà comuni-
cat i explicat a l'usuari.

Una de les primeres funcions del SE-
MAC serà treballar per desenvolupar 
una comunitat energètica a Ar-
búcies, una entitat jurídica controla-
da per membres locals (ciutadania, 
teixit productiu, ens locals...) sense 
ànim de lucre i dedicada a activi-
tats en el sector energètic, amb un 
objectiu principal que sempre és el 
benefici local. Aquest mecanisme 
organitzatiu permet que diferents 
actors locals participin activament 
en la transició energètica de forma 
conjunta, ja sigui produint energia, 
compartint-la o establin mecanis-
mes de gestió i estalvi energètic. “Són 
un mecanisme clau per avançar cap 
a una transició energètica més e- 
quitativa, sense deixar ningú enrere 
i que dona l’oportunitat perquè tot-
hom pugui participar-hi”, assegura 
Pere Garriga. I afegeix: "El desenvo-
lupament sostenible, l'autoconsum 
i la generació d'energies renovables 
són una obligació i no una opció, i les 
administracions públiques hem de 
ser les primeres a complir-la". 

És per això que Arbúcies ha apostat 
per les energies renovables i l'estalvi 
energètic des de fa anys. El 2007 es 
va instal·lar una primera caldera de 
biomassa al pavelló de Can Pons, el 
2011 una segona al pavelló de Can 
Delfí i durant els anys 2016 i 2017 

es van desenvolupar dos projectes 
més importants, amb la construcció 
de dues xarxes de calor de biomas-
sa, una a la zona de Can Delfí i una 
altra a la zona de les escoles. 

En total hi ha més de 15 equipa-
ments municipals que funcionen 
amb un sistema de calefacció basat 
amb la biomassa, s'estalvien més de 
3.000 tones d'emissions de CO2 i es 
promou la gestió de 60 hectàrees 
de boscos cada any, aspecte que 
permet la millora dels boscos, la 
potenciació de la biodiversitat, la 
prevenció d'incendis forestals i la 
creació d'ocupació.

Actualment, també s'està executant 
el projecte de renovació de les ins- 
tal·lacions d'enllumenat públic d'Ar-
búcies, s’està implantant una ins-
tal·lació més eficient i d'acord amb 
les normatives i criteris actuals, per 
millorar-ne l'eficiència energètica i 
reduir de forma important el cost 
de l'energia consumida. En aquesta 
mateixa línia, l'Ajuntament també 

està treballant en la redacció i exe-
cució de diversos projectes fotovol-
taics per als equipaments públics 
del poble.

Aquesta proposta continuada 
per les energies renovables i la 
sostenibilitat va fer que el 2017, la 
Asociación de Agencias Españolas 
de Gestión de la Energía concedís 
a Arbúcies el primer premi de mi-
llor actuació en matèria d'energies 
renovables i eficiència energèti-
ca en ajuntaments de menys de 
20.000 habitants. I, el mateix any, 
el Instituto para la Diversificación y 
Ahorro de la Energía (IDAE) va con-
cedir a Arbúcies el primer premi 
d'Excel·lència energètica local.

L’alcalde d’Arbúcies conclou: 
“L’objectiu que perseguim amb 
la creació d’aquesta oficina és la 
d’ajudar a les famílies, comerços 
i empreses a entendre els rebuts 
i assessorar-los a trobar solucions 
reals i efectives per a l’estalvi e- 
nergètic”.
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LA RECOLLIDA D'OLI DO-
MÈSTIC, UN MODEL D'ÈXIT

Coincidint aquest 2023 amb 
els 10 anys des que es va imple-
mentar el servei de recollida d’oli 
domèstic d’Arbúcies, l’Agència de 
Residus de Catalunya, a la guia 
que ha confeccionat sobre siste-
mes de recollida d’oli vegetal, ha 
catalogat el servei d’Arbúcies com 
un model d’èxit. 

L’octubre del 2013 es va iniciar 
aquest servei de recollida d’oli 
domèstic amb una campanya a 
tots els centres educatius del mu-
nicipi: Escola Dr. Carulla, Escola 
Vedruna i Institut Montsoriu. Es 
van fer tallers per a tots els cur-
sos per explicar quin seria el fun-
cionament de la campanya i que 
els alumnes hi podien participar 
comprant de forma voluntària, 
un pot per a la recollida d’oli a un 
preu simbòlic. El pot només calia 
comprar-lo una vegada i, a partir 
d’aquell moment, s’intercanviaria 
el pot ple per un de buit i net. 

A partir d’aquell moment, els 
alumnes portaven al centre els 
pots plens o bé, si es tractava de 
la ciutadania en general, el pot 
s’intercanviava a l’Ajuntament. 
El CET Montseny Guilleries d’Ar-
búcies és l’encarregat de recollir 
els pots plens i fer el transport fins 
al gestor de residus que, a través 
un procés de reciclatge, conver-
tirà l’oli domèstic en biodièsel, un 
combustible per a vehicles dièsel. 
A més, el CET també s’encarrega 
de rentar els pots i retornar-los als 
punts de recollida. 

Amb la pandèmia es va parar 
la recollida de l’oli a les escoles, 
però aquest 2023 s’ha tornat a re-
activar per tal de seguir recollint 
oli a totes les llars del municipi. 
Aquestes són les xifres des que es 

va iniciar la tardor del 2013.

També es recull oli domèstic a la 
deixalleria, però en aquest cas no 
s’intercanvia el pot. A la deixalle-
ria hi porten oli aquelles persones 
que no tenen el pot distribuït du-
rant la campanya, però participen 
en el reciclatge d’oli posant-lo en 
un pot o en una ampolla. 

A més d’aquests punts de recol-
lida, el CET Montseny Guilleries 
també fa la recollida a 23 establi-
ments del poble que guarden l’oli 

domèstic que guarden en gar-
rafes.

Els beneficis d’aquesta campanya 
permeten convertir un residu en 
un recurs, ja que l’oli domèstic pot 
ser usat com a biodièsel. Permet 
disminuir la quantitat d’oli que va 
a parar a la depuradora. Hem de 
saber que un litre d’oli pot con-
taminar 1000 litres d’aigua neta i 
que el tractament d’oli a la depu-
radora és molt costós i complicat. 
I, finalment, es fa una gestió cor-
recta dels residus generats. 

*Covid-19
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RENOVACIÓ DE 
L'ENLLUMENAT PÚBLIC 

A TOT EL MUNICIPI

El mes de desembre van co-
mençar els treballs de substitu-
ció de l’enllumenat públic a tot 
el municipi. Una renovació de les 
làmpades actuals per amb bom-
betes led que tindrà un cost d’un 
milió d’euros i que ha començat 
per la zona esportiva de Can 
Pons.

Es tracta del projecte de reno-
vació de tot l’enllumenat públic 
que permetrà substituir els 1.517 
punts de llum actuals per enllu-
menat amb tecnologia LED. Ac-
tualment, a Arbúcies hi ha 1.619 
punts de llum, dels quals un 71,71 
per cent és de vapor de sodi a 
alta pressió; un 20,88 per cent de 
vapor de mercuri; un 1,11 per cent 
d’halogenurs metàl·lics i un 6,30 
per cent que ja són de LED. La in-
versió que suposarà la substitu-
ció d’aquests 1.517 punts de llum 
és de 998.000 euros, que està 
previst finançar-los a 15 anys, de 
manera que la inversió es pugui 
pagar gràcies a l’estalvi econò-
mic que tindrà el consistori amb 
la factura energètica. 

En aquest sentit, el regidor d’Ur-
banisme, Martí Pastells, va ex-
plicar que es produirà un estalvi 
econòmic important, ja que es 
passarà dels 121.658,90 euros de 
mitjana de cost de la facturació 
anual als 44.640 euros. A banda 
de l’estalvi, la substitució de l’en-
llumenat també afavorirà que 
s’unifiquin criteris, uniformitat, 
temperatura de color i s’aconse-
guirà una il·luminació adequada 
segons el tipus de via i, així, eli-
minar la contaminació lumínica 
existent actualment i complir 
amb la normativa vigent. 

Pastells conclou: “Aquest pro-

jecte és el resultat d’un estudi 
adequat a les necessitats de la 
població, que suposarà un salt 
important pel que fa a l’eficiència 

energètica, als costos i a la reduc-
ció de la contaminació pel que 
fa a l’empremta de carboni i a la 
contaminació lumínica”. 
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En aquests darrers mesos s'han ar-
ranjat dos murs de contenció que 
es van esfondrar a causa del Glo-
ria. Un d'ells a Can Cassó i un de 
segon a sota el passeig de la Font 
del Ferro, al Turó del Campament. 

REPARACIÓ DE DOS 
MURS DE CONTENCIÓ

En ambdós casos, els murs es van 
esfondrar a causa del temporal 
Gloria i van proocar una gran es- 
llavissada de sorra. Ara, s'han dut a 
terme els treballs de reparació per 
evitar futus despreniments. 

XERRADA PER 
UNA VIDA MÉS 
SOSTENIBLE

Amb motiu de la Setmana Euro-
pea dels Residus, va tenir lloc la 
conferència Vida sostenible, a càr-
rec d’Yve Ramirez, ecocosmopolita. 
En aquesta xerrada, es va abordar 
el problema de la cultura d'un sol 
ús i es van proposar senzills canvis 
d'hàbits que ens aju-den a reduir 
els residus generats a casa i a ser 
més sostenibles. Ramírez va posar 
diferents exemples, com ara anar 
a comprar amb cabàs o bosses 

reutilitzables per evitar les bosses 
de plàstic d’un sol ús; utilitzar sabó 
líquid per evitar l’ús d’envasos de 
plàstics que s’han de llençar un 
cop s’han utilitzat, o tenir només 
un netejador per a tota la casa. Pe-
tits canvis que, encara que siguin a 
títol individual, en conjunt acaben 
esdevenint grans aportacions per 
ser més sostenibles.



L'AJUNTAMENT RENOVA 
TRES PARCS INFANTILS 

DEL MUNICIPI 

Aquest mes de febrer han fina-
litzat els treballs de renovació de 
l’àrea infantil que hi ha a la Capella 
de la Pietat, davant de la Llar d’In-
fants El Jardinet. Unes obres que 
formen part d’un projecte de reno-
vació per part de l’Ajuntament dels 
diferents parcs infantils que hi ha 
repartits a tot el municipi. 

Concretament, l’àrea infantil de la 
Capella de la Pietat ha sofert una 
reforma total de l’espai, ja que, 
per una banda, s’han canviat tots 
els gronxadors que hi havia per 
uns altres de nous i també s’han 
distribuït d’una altra manera dins 
l’espai. Abans de les obres, aquest 
parc comptava amb dos gronxa-
dors tradicionals i tres peces de 
balanceig. Ara, s’hi ha col·locat uns 
gronxadors nous, una caseta in-
fantil, dues peces de balanceig i un 
tobogan. I, per altra banda, també 
s’ha pavimentat tot el parc i s’hi ha 
col·locat goma encoixinada, a ex-
cepció d’un petit espai que s’ade-
quarà com a jardí. 

Aquest parc no és l’únic que s’ha 
reformat. El 2022 el projecte de 
renovació dels parcs infantils es va 
iniciar amb la millora de l’àrea del 
Prat Rodó, que va consistir en la 
recol·locació dels gronxadors exis-
tents, ja que el gronxador niu es va 
col·locar on hi havia els altres ele-
ments infantils i, a l’espai de dalt 
s’ha dedicat a la cal·listènia amb 
una peça que es va instal·lar per 
practicar-hi exercici físic.  I, pro-
perament, es millorararà la zona 
de pícnic i se substituiran les tau-
les que estan més malmeses per 
unes de noves i també es col·lo-
carà una caseta infantil de fusta de 
castanyer. 

I, finalment, l’any passat també es 
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va renovar integralment el parc 
infantil situat a la plaça de la Soli-
daritat. L’actuació en aquesta àrea 
va consistir a posar una nova taula 
de ping-pong, es va treure el to-
bogan i s’hi va col·locar una gran 
peça modular apta per a totes les 
edats, així com també es va reno-
var tot l’espai de gronxadors dedi-
cat als més petits i es recol·locarà 
la barana de separació entre amb-
dós espais. 

Dels 8 parcs infantils que hi ha a 

Arbúcies, ja se n’han renovat 3. En 
aquest sentit, Cabrero assenyala 
que durant aquest any s’acabarà 
de fer la renovació de tots els parcs 
infantils que queden: plaça de Flo-
rac, carrer La Selva, placeta de Can 
Ferragut, plaça de la Pau i el del 
final del carrer Domènec Refart. A 
més a més de totes aquelles pe-
ces que es troben en format indi-
vidual i que també calgui renovar, 
com pot ser el gronxador del jardí 
dels Arboços o el que hi ha al prin-
cipi del carrer de la Farga.
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L'AJUNTAMENT I 
FIARE GESTIONEN EL 

BANC DELS ALIMENTS

L’Ajuntament d’Arbúcies disposa 
d’un banc d’aliments frescos mu-
nicipal des de l’any 2020. La pan-
dèmia va posar al descobert les 
mancances als bancs d’aliments 
gestionats per entitats socials del 
municipi. Per aquest motiu, el 
consistori arbucienc va posar en 
marxa un nou recurs social per 
dotar Arbúcies d’un banc d’ali-
ments per garantir les necessitats 
de fruita, verdura, carn i peix de 
la població usuària de Creu roja i 

Càritas.

Des d’aleshores, més de 350 per-
sones han utilitzat aquest servei. 
Després de dos anys de funciona-
ment, l’Ajuntament ha gestionat 
amb Fiare, banc ètic i coopera-
tiu, la implementació de targetes 
moneder d’aquesta entitat per a 
les famílies vulnerables que reben 
aliments frescos. Aquest mitjà 
dignifica la gestió de les compres 
per part dels usuaris i usuàries i 

és una nova aposta de col·labo-
ració entre l’administració local i 
l’Economia Social i Solidària (ESS). 

Arbúcies és sòcia de Fiare des del 
2018. Des de llavors s’han desen-
volupat diferents projectes amb 
aquesta entitat com ara el fons per 
a la promoció de projectes empre-
sarials ESS, operacions de finança-
ment d’inversió com la nova Llar 
de Jubilats i l’adquisició de partici-
pacions de la cooperativa.

“Seguim generant eines per aju-
dar els que més ho necessiten i 
ho fem de la mà de la banca èti-
ca i l’ESS. Sembrem petites llavors 
que germinin en canvis socials 
profunds. Més justícia social i menys 
desigualtats com a objectiu prio- 
ritari“, afirma el primer tinent d’al-
calde, Jaume Salmeron.

EL SERVEI DOMICILIARI 
TANCA EL 2022 AMB 14 
MIL HORES D'ATENCIÓ

El Servei d'Atenció Domiciliària va 
oferir durant el 2022 un total de 
14.000 hores de servei als 85 usua-
ris que actualment utilitzen aquest 
servei. El regidor d'Atenció a les 
Persones, Jaume Salmeron, està 
molt satisfet amb el funcionament 
d'aquest servei, que es presta des del 
2015. Salmeron també ha avançat 
que el SAD s'ampliarà aquest any 
amb més acompanyaments i reforç 
per a tasques de cuina.
El SAD és un conjunt d’accions que 
es realitzen bàsicament a la llar de 
la persona, dirigides a proporcionar 
atencions personals, ajuda a la llar i 
suport social a aquelles persones i/o 
famílies amb dificultats de desen-
volupament o d’integració social o 
manca d’autonomia personal.
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A Arbúcies es van organitzar dife-
rents activitats per commemorar 
el 25N. El dimecres 23 de novem-
bre al matí, el CAP d’Arbúcies va 
oferir un taller sobre emocions 
en femení. I, l’endemà, el 24 de 
novembre, des d’Espai Mantram 
es va dur a terme un taller sobre 
empo- derament.

El mateix divendres 25 de novem-
bre a la plaça de la Vila, va tenir lloc 
l’acte central de commemoració 
del 25N amb la lectura del mani-
fest i l'encesa d'espelmes al voltant 
de l'arbre de la plaça. Finalment, el 
dissabte 26 de novembre es va fer 
un taller de ioga a càrrec d’Espai 
Sangha.

A banda d’aquestes activitats pro-
gramades, des dels centres edu-
catius, l’Institut Montsoriu, l’Escola 
Vedruna i l’Escola Dr. Carulla es va 
commemorar el 25N durant tota 
la setmana a través de diferents 

ARBÚCIES COMMEMORA 
EL 25N

activitats com la lectura de con-
tes, reflexions, propostes, articles 
periodístics sobre violència de gè-
nere...I, a més, l’Escola Vedruna va 

posar a disposició de la ciutadania 
un itinterari guiat sobre l’ODS 5 (i- 
gualtat de gènere) durant el cap de 
setmana del 26 i 27 de novembre.

NOU PROJECTE DE PREVEN-
CIÓ I DETECCIÓ DE BULLING

L'Ajuntament i la cooperativa Fil d'Ar-
ianne han endegat, amb la col·labo-
ració de les dues escoles de primària 
del municipi, un nou projecte de for-
mació, detecció i prevenció de bulling 
i l'assetjament escolar.

El projecte, en fase de prova pilot, 
inclou el desenvolupament de tres 
sessions formatives i de treball pràctic 

amb el professorat i els alumnes dels 
graus mitjans de les escoles.

Fil d'Arianne és un col·lectiu format 
per persones educadores, psicò-
logues i pedagogues que fa anys que 
treballen en l'àmbit de la prevenció 
de problemàtiques de convivència i/o 
abusos en l'entorn escolar. Aquesta 
iniciativa pretén dotar d'eines el per-

sonal docent i conscienciar la nostra 
canalla. 

Els tallers donen sortida a la deman-
da de la comunitat educativa per tre-
ballar els valors de convivència i coo-
peració a les aules inclosa en el Pla 
local d'educació.

"Treballem per donar més eines als 
mestres i alhora transmetre valors e- 
ducatius els nostres alumnes. A més, 
ho fem amb un col·lectiu de l'econo-
mia social pels valors afegits que això 
implica. Una aposta innovadora amb 
una aplicació pràctica immediata", 
conclou el regidor Jaume salmeron.
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MEMBRES DE PROTECCIÓ 
CIVIL ARBÚCIES AL DIA 

DEL VOLUNTARIAT

Mollerussa va acollir el 26 de no-
vembre l’acte institucional del Dia 
Internacional del Voluntariat, en el 
qual van ser presents alguns dels 
membres del cos de protecció civil 
d’Arbúcies. 

D’entre totes les distincions i 
reconeixements que s’hi van fer, 
l’arbucienc Ramon Barranco va 
rebre la Creu al Mèrit de Protecció 
Civil per les gestions i els treballs 
realitzats amb l’ajuda humanitària 
a Ucraïna, els quals van ser im-
pres- cindibles per poder portar 
aquesta ajuda al poble ucraïnès. I, 
per altra banda, també l’arbucienc 
Martí Auledas va rebre la felicitació 
pública per la seva constant de- 
dicació, especial esforç i destacada 
trajectòria al nostre municipi. 

A part d’aquestes dues distincions, 
tots els membres de Protecció Civil 
van rebre un diploma per la tasca que 
duen a terme de forma voluntària.

CÀRITAS ESTRENA 
NOU LOCAL PER 
AL ROBER

Des de fa unes setmanes, la re-
cepció de l'antic ajuntament acull 
el servei de rober solidari que ges-
tiona Càritas. El nou local permet 
millorar la gestió i classificació de 
la roba i donar un millor servei als 
usuaris d'aquest recurs. Aquest 
canvi s'emmarca en el conveni de 
col·laboració signat entre el con-
sistori i l'entitat d'acció social.
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EL FLEQUER ARNAU LLA-
VINA, MESTRE ARTESÀ 

ALIMENTARI 2021

Arnau Llavina, flequer del forn de pa 
de Cal Moliner i Ca l’Arnau, ha rebut 
la distinció de mestre artesà alimen-
tari, que es concedeix a artesans que 
tinguin una experiència mínima de 
15 anys i mèrits rellevants de creativi-
tat, coneixements i divulgació. Durant 
molts anys, Llavina ha estat el flequer 
més jove en tenir negoci propi del 
Gremi de Flequers de les comarques 
gironines. 

Llavina explica, embolicat fent panet-
tone, que el mes de març de l’any que 
ve en farà 19 que va començar aques-
ta aventura a Arbúcies, ja que ell és 
gironí, però nascut a Massanes, on el 
seu avi feia de flequer. “Amb la meva 
germana, l’Estel, no l’havíem vist mai 
fent de flequer perquè ell es va jubilar 
quan nosaltres érem petits. La meva 

àvia seguia tenint la botiga, però sense 
el forn.” No obstant això, a l’edat de 16 
anys va decidir anar a estudiar a l’Esco-
la de flequers d’Olot i, d’allà se’n va anar 
a Barcelona, a l’Escola de flequers. 

“Em va agradar l’ofici i un cop a Bar-
celona compaginava els estudis en-
tre setmana amb la feina els caps de 
setmana a Riudarenes en un forn”. 
Després de passar per forns de Giro-
na i Hostalric, un bon dia li va sorgir 
l’oportunitat de quedar-se amb el forn 
de Cal Moliner, aquí a Arbúcies i, sense 
pensar-s’ho gaire, amb 24 anys es va ti-
rar a la piscina juntament amb la seva 
germana, que és qui despatxa a la 
botiga del carrer Sorrall. “Jo no les tenia 
totes, però els meus pares em van ani-
mar i ens vam embarrancar amb tota 
aquesta aventura. La veritat és que si 

fos ara, potser no ho faria (riu) perquè 
portar un negoci no és només fer pa. 
El problema més gran, però, era que 
no era d’Arbúcies i em va costar abans 
la gent no em va conèixer. Però ara, no 
ho canviaria per res!” 

Malgrat les dificultats inicials a l’hora 
de tirar el negoci endavant, no va 
tardar gaires anys a obrir la botiga 
del carrer Segimon Folgueroles. “Ens 
fèiem un fart de treballar i a la gent li 
costava venir perquè és un carrer on 
no pots parar amb el cotxe, hi has de 
venir expressament... I sense pensar-
nos-ho massa, vam obrir la segona 
botiga, Ca l’Arnau”. Però ara reconeix 
que va ser una molt bona idea obrir-la, 
ja que ara és la botiga on ven més, tot 
i que el pa es faci des de Cal Moliner. 
“Estem molt contents amb tot el que 
hem aconseguit aquests 19 anys”. 

Llavina és un apassionat de la seva 
feina, que no només es veu en la 
il·lusió que hi posa per explicar la seva 
carrera professional, sinó també amb 
el ventall de pans i brioxeria que té a 
la botiga. “Des que tinc en Dragos de 
flequer, puc fer moltes més coses que 
abans, quan estava tot sol”. Al mes de 
març de l’any que ve en farà 3 que té 
en Dragos ajudant-lo, però fins llavors, 
s’ho feia tot sol. “Ara puc fer moltes 
més coses, com per exemple, els pa-
nettone. Sempre tenia idees, com ara 
fer pans diferents..., però físicament era 
impossible poder-les fer. Ara vaig igual 
d’estressat, però fent moltes més co-
ses de les que feia abans”. 

L’Arnau treballa a Arbúcies, però viu a 
Girona amb la família i és per això que 
ara molta gent li proposa d’obrir-hi 
un forn. “Amb el que m’ha costat que 
em coneguin aquí, jo conèixer la gent 
del poble, ara que ja tinc una clientela 
feta... Ara la meva vida professional és a 
Arbúcies i ja no vull canviar”.  
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NOVA CAMPANYA D'ES-
TERILITZACIÓ DE GATS

L’Ajuntament d’Arbúcies, conjun-
tament amb el centre veterinari 
Eriçó Blau de Sant Hilari Sacalm, 
impulsa una nova campanya 
d’esterilització, de febrer a maig, a 
preus reduïts. 

Qui estigui interessat a benefi-
ciar-se de la campanya d’esteri- 
lització, cal que s’inscrigui a l’OAC 
de l’Ajuntament d’Arbúcies (hora-
ri de 9 a 14 h) o bé per correu elec-
trònic a salut@ajarbucies.cat i ha 
d’indicar: persona de contacte, 
telèfon o correu electrònic i nom-
bre de femelles o mascles per es-
terilitzar per poder coordinar la in-
tervenció amb el centre veterinari.

La normativa obliga a les per-
sones propietàries d’animals de 
companyia a identificar-los mit-
jançant un microxip i censar-los a 
l’Ajuntament (aquest tràmit serà 
sense cost per a les persones que 
participin a la campanya). Aquest 
tràmit permet que l’animal pugui 
ser recuperat en cas de pèrdua o 
robatori. L’esterilització és la for-
ma més efectiva d’evitar la super-
població i l’abandonament com a 
conseqüència de naixements no 
desitjats. A més, es redueixen els 
trastorns de conducta, l’ansietat 
que pateixen en els períodes de 
zel i els problemes d’infeccions de 
l’aparell reproductor. 

Cal tenir en compte que l’abandó 
o no atenció d’un animal domèstic 
és una irresponsabilitat sanciona-
ble d’acord amb la normativa vi-
gent (Decret Legislatiu 2/2008 de 
15 d’abril de la Llei de protecció 
dels animals).

Mètode CER
Al mateix temps, l'Ajuntament 
d’Arbúcies, amb l'ajuda de l'Asso-

ciació d’Amics de la Natura (ANA), 
les voluntàries de Bigotis sense 
llar i les alimentadores, va iniciar 
al mes d’octubre el mètode CER.

El mètode CER fa referència a la 
captura, esterilització i retorn dels 
gats de les colònies existents al 
municipi. Aquest model és l’única 
intervenció que permet eliminar 
les molèsties produïdes per les 
colònies de gats (orines, baralles, 
miols en períodes de zel,...). Tam-
bé redueix els riscos sanitaris, tant 
per als mateixos animals com per 
als veïns, gràcies al sanejament 
de l’espai on habiten, alhora que 
evita una superpoblació i millora 
la qualitat de vida dels animals i 
de la ciutadania que hi conviu.
Aquesta gestió controlada con-

sisteix en les accions següents: 

-Detecció del  cens de les per-
sones alimentadores amb possi-
bilitat i voluntat de col·laborar en 
el projecte

-Localització de les diferents 
colònies de gats urbans

-Control veterinari dels exemplars 
de la colònia: captura, proves ve- 
terinàries, esterilització i retorn.

La regidora de Salut Pública, 
Anna Rotllant, explica: “Des de 
l'inici s'han esterilitzat set gats de 
dues colònies diferents i es té pre-
vist anar fent esterilitzacions de 
les diferents colònies fins arribar a 
controlar-les”. 
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ARBÚCIES ES 
COMPROMET AMB ELS ODS

Nacions Unides ha llançat el repte de 
l’assoliment de l’Agenda 2030 a tots 
els agents, governs estatals, regionals 
i locals, món empresarial i associatiu, 
món acadèmic i ciutadania en gen-
eral, i remarca que aquesta Agen-
da pot ser una oportunitat per als 
ajuntaments per planificar de forma 
estratègica i contribuir així al desen-
volupament sostenible, revisant les 
polítiques i alineant-les als 17 Objecti-
us de Desenvolupament Sostenible 
(ODS), per al progrés econòmic, la 
justícia social i la inclusió, la protecció 
del clima, el medi ambient i la biodi-
versitat i per garantir que ningú no 
quedi enrere.

En aquest sentit, es demana que 
cada territori localitzi aquests objec-
tius tenint en compte el context del 
territori i, per això, és important que 
cada municipi pugui fer aquesta lo-
calització, proposant fites pròpies a 
partir de les seves necessitats i dels 
recursos existents. Localitzar l’Agen-
da Global no ha de significar per al 
municipi un canvi radical, ja que la 
majoria de les polítiques públiques 
ja hi estan orientades, sinó una opor-
tunitat per reforçar les prioritats i 
introduir més capacitat d’impacte 
en aquestes polítiques locals, i dem-
ostrar el paper rellevant dels munici-
pis en l’assoliment dels ODS en l'àm-
bit territorial.

La contribució d’Arbúcies als ODS 
L’Ajuntament d’Arbúcies ha portat a 
terme el projecte d’implementació 
dels ODS de l’Agenda 2030 mit-
jançant les actuacion següents:
- La formació dels càrrecs electes i 
personal tècnic i administratiu del 
consistori. 
-L'elaboració d'un Pla d'Alineament 
amb la identificació i reivindicació de 
les accions definides  des de l'Ajun-
tament, la detecció d’oportunitats 

i potencialitats actuals i la definició 
del Pla d’alineament amb propostes 
concretes d'actuacions internes i ex-
ternes, la fixació d’un calendari de les 
actuacions i l'establiment d’un marc 
d’indicadors bàsics. 
- Sessions de sensibilització i for-
mació per als agents del territori i 
enquestes sobre la seva contribució 
als ODS. En aquest cas, s'ha comptat 
amb la participació de les diferents 
entitats i associacions, les empreses, 
els centres educatius i la ciutadania 
en general. 

Un cop fetes totes les sessions de tre-
ball, l’Ajuntament mostra una gran 
diversitat de bones pràctiques en 
referència a tots els ODS i les seves 
cinc dimensions. De manera de-
stacada, es veu com la dimensió de 
la Prosperitat és la més treballada 

a Arbúcies amb un especial focus 
en aconseguir un municipi amb 
polítiques orientades a la producti-
vitat econòmica i una urbanització 
inclusiva i sostenible. Segueixen 
les àrees de Pau i de Persones que 
concentren també un gran nom-
bre d’actuacions. Al web de l'Ajun-
tament (www.arbucies.cat) podeu 
consultar el llibret comunicatiu, 
amb el recull de les accions més 
destacades en cada un dels ODS, 
i que servirà també per sensibi- 
litzar la ciutadania, fer difusió dels 
ODS i donar consells a empreses, 
organitzacions i ciutadania de com 
aplicar els ODS.

Aquest projecte ha comptat amb 
el suport econòmic de la Diputació 
de Girona, dins del programa DDGI 
2030 Demarcarció Sostenible.



L’Ajuntament d’Arbúcies ha apro-
vat per Ple congelar les ordenan-
ces fiscals que suposen la conge-
lació de les taxes, els preus públics 
i els impostos municipals per 
aquest 2023.

Els veïns d’Arbúcies no veuran in-

NOVA CONVOCATÒRIA 
D'HABITATGE JOVE DE 

LLOGUER

L'AJUNTAMENT CONGELA 
ELS IMPOSTOS PER 

AQUEST 2023

crementats els seus rebuts com 
l’impost sobre béns i immobles 
(IBI), l’impost de vehicles de trac-
ció mecànica (IVTM), l’impost d’ac-
tivitats econòmiques (IAE) i l’im-
post de recollida d’escombraries, 
que es mantenen al mateix preu 
que l’any passat. 

Per altra banda, alguns preus 
de les ordenances s’han posat al 
dia, com és el cas de l’impost so-
bre instal·lacions, construccions 
i obres (ICIO) que s’ha actualitzat 
segons el Col·legi d’Arquitectes de 
Catalunya, així com el preu públic 
per assistir a la Llar d’Infants, que 
puja tres euros al mes. 

La regidora d’Hisenda, Remei Ar-
tigas, explica: “La situació social 
i familiar ja és prou complicada 
aquest any com perquè l’Ajunta-
ment compliqui encara més la 
situació econòmica a les famílies; 
per això hem decidit congelar els 
impostos”.
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Durant les properes setmanes, 
les àrees d’Habitatge i Joventut 
de l’Ajuntament publicaran una 
nova convocatòria per adjudicar 
dos nous immobles adreçats a 
joves que busquen el seu primer 
lloguer.

Es tracta de dos habitatges in-
closos en el programa munici-
pal de lloguer d’emancipació. 
Aquest projecte pretén garantir 
que els joves trobin facilitats per 
accedir a l’habitatge amb uns 
preus justos i assequibles. La 

nova convocatòria marcarà uns 
imports de lloguer d’entre 275 i 
300 euros.

Cal recordar que l’any 2021 ja es 
van adjudicar els tres primers 
habitatges amb contractes  de 
tres anys per permetre la rotació 
de persones i arribar a més ne-
cessitats.

El programa compta amb la 
col·laboració i suport de la Dipu-
tació de Girona dins els progra-
mes de reforma i condiciona-

ment d’habitatges per incloure’ls 
a les borses públiques.

“Acabem el mandat gestionant 
cinc habitatges adreçats a joves, 
complint, així, el compromís de 
crear una borsa que mai havia 
existit al nostre poble. Seguim 
treballant per disposar de més 
recursos i fer créixer aquest pro-
jecte”, afirma la regidora de Jo-
ventut, Judit Prat.

Tanmateix, el programa inclou 
també el requisit de  promocio-
nar empreses subministrado-
res de proximitat i d’economia 
social com la cooperativa Som 
Energia.

“Treballem en l’àmbit dels drets i 
els valors afegits per dotar la bor-
sa de més qualitat en el servei i les 
prestacions”, assenyala el regidor 
d’Habitatge, Jaume Salmeron.
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ARBÚCIES ACULL L'ENTREGA 
DE PREMIS DEL CONCURS DE 
RECEPTES DE LA BIOSFERA

El Museu Etnològic del Montseny va 
acollir l’acte d’entrega dels premis del  
6è Concurs de Receptes de la Biosfe-
ra. Un certamen que té per objectiu 
reconèixer a aquelles persones que 
mantenen vius plats i begudes repre-
sentatius del medi i de la cultura de la 
Reserva de la Biosfera del Montseny.

En aquest concurs, obert a totes les 
persones que viuen dins de la Reserva 
de la Biosfera del Montseny, s'hi poden 
presentar només plats tradicionals 
i elaborats -tant com sigui possible- 

amb ingredients locals. Després de les 
sessions a Arbúcies, Fogars de Mont-
clús, Tagamanent, Cànoves i Samalús, 
Seva i Viladrau, el jurat va triar com a 
guanyadors el tomat de col i monge-
tes (Roser Parera, Cànoves i Samalús), 
els ceps amb porros i botifarra negra 
(Carme Vilarrasa, Seva), els cargols 
amb peu de porc i  castanyes (Maria 
Serra Bancells, Viladrau), la cua de ve-
della amb pinencs i castanyes (Fina 
Jiménez Jiménez, Arbúcies), les peres 
de festa major (Montse Pineda Serra, 
Seva) el pastís de castanyes a la ratafia 

amb xocolata (Elisenda Torres Meda-
lla, Cànoves i Samalús) i la beguda de 
nous del Montseny (Pau Castells Diu-
menjó, Viladrau). 

Els guardonats van rebre un lot de 
productes de la Reserva de la Biosfera, 
en un acte que va tenir lloc a la recent 
estrenada sala Cabrera del Museu 
Etnològic del Montseny i va comptar 
amb l’assistència de la cap del Servei 
de Gestió de Parcs Naturals, Joana 
Barber; el director del Parc Natural 
del Montseny, Xavier Navalon; l’alcalde 
d’Arbúcies, Pere Garriga, i el director 
del MEMGA, Jordi Tura. L’acte també 
va comptar amb la participació del 
cuiner i gastrònom Pep Salsetes i de 
Lluís García, conductor de l’acte i au-
tor del llibre Cuina, societat i natura 
al Montseny. Reserva de la Biosfera i 
amb la presència d’Emili Soms, crea-
dor del Pomari de varietats tradicio-
nals de la Vall d’Arbúcies.



LA SOLUCIÓ ALS 
PROBLEMES DE 

TELEFONIA, MÉS A PROP

Des de fa anys, diversos municipis 
de la comarca de la Selva (Arbúcies, 
Sant Hilari, Breda, Riells i Sant Feliu 
de Buixalleu) hem patit, periòdica-
ment, talls en la connexió d'internet 
i telefonia fixa, fet que comporta im-
portants perjudicis a la ciutadania, 
empreses, autònoms, personal que 
teletreballa des de casa i a la mateixa 
administració. La causa d'aquestes 
incidències es troba principalment 
en la manca d'inversió dels opera-
dors en el manteniment de la in-
fraestructura, propietària de Tele-
fónica, que actualment segueix el 
traçat de la GI-552 a través d’esteses 
de cable en pals.

El setembre de 2021 hi va haver un 
tall de servei de més de 30 hores, 
un fet que va desencadenar tot un 
seguit d'accions per trobar i aplicar 
una solució defitinitva a un proble-
ma que s'arrosegava durant massa 
anys.

La mobilització de la ciutadania va 
permetre recollir més de 600 sig-
natures que es van lliurar a l'Oficina 
de Consum de la Generalitat de Ca-
talunya i al Síndic de Greuges. I, en 
paral·lel, des de l'Ajuntament es van 
seguir dues línies de treball, tal com 
es va explicitar en una moció de Ple 
aprovada per unanimitat per tots els 
càrrecs electes de l'Ajuntament el 30 
de març de 2022.

Per una banda, l'alcalde, Pere Ga-
rriga, es va reunir amb el responsa-
ble de l’Àrea de Relacions Institu-
cionals de Telefònica a Catalunya. 
L'empresa únicament va adquirir el 
compromís que actuaria sobre els 
punts concrets de la infraestructura, 
assenyalats per l'Ajuntament, que 
estiguessin en mal estat. Tot i que 
això no era cap solució definitiva, 
des de l'Ajuntament es va fer un in-
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forme on s'assenyalaven fins a nou 
punts on clarament es manifestava 
l'estat precari de la infraestructura. 
I d'aquests nou punts, acreditats 
amb fotografia i localitzats, Telefó-
nica va reconèixer com a punts on 
actuar a només dos d'aquells.

Per altra banda, diversos regidors i 
tècnics de l'Ajuntament d'Arbúcies 
s'han anat reunint amb la subdirec-
tora general d'Infraestructures Digi-
tals i Comunicacions Electròniques. 
Arran d'aquestes reunions, durant el 
primer semestre d'aquest any 2023 
el Centre de Telecomunicacions i 
Tecnologies de la Informació (CTTI) 
de la Generalitat de Catalunya farà 
el desplegament de fibra òptica en 
diversos trams: a la GI-552: entre les 
poblacions de Breda i Arbúcies; a la 
GI-550: des de l'Eix Transversal (C-25) 

fins a Arbúcies; i a la GI-543: carretera 
d'Arbúcies a coll de ravell.

Aquest desplegament serà soterrat, 
resseguint el traçat de cada carrete-
ra. Un cop s'hagi fet l'obra, la Genera-
litat posarà a disposició de les opera-
dores aquesta infraestructura per tal 
que puguin arribar a Arbúcies amb 
uns costos molt competitius i sense 
haver de fer una gran inversió.

D'aquesta manera es dibuixa un es-
cenari on es resolen definitivament 
els problemes amb la infraestructu-
ra de telefonia fixa i internet a Arbú-
cies, ja que les operadores de teleco-
municacions disposaran de diverses 
alternatives segures, fiables, econò-
miques i de titularitat pública per 
arribar fins a Arbúcies i poder oferir 
els seus serveis a la població.



El proper 28 de maig tornem a tenir 
una cita electoral. Caldrà decidir qui 
governarà el nostre ajuntament els 
propers quatre anys.
Després d’una legislatura molt 
complicada amb dificultats sobre-
vingudes com el Dana, el Gloria, la 
Covid-19... que han endarrerit pro-

HI TORNEM A SER jectes i n’han aturat alguns, mante-
nim viva l’energia i la il·lusió per se-
guir treballant per a Arbúcies.
Per això hem decidit que l’Entesa 
hi tornarà a ser. Amb les persones 
al centre i Arbúcies com a prioritat. 
Tornarem a presentar-nos per se-
guir desenvolupant un model de 
poble per a la gent i amb la gent.
Malgrat tot, amb encerts i errors, 
hem desenvolupat projectes i ser-
veis importants per al nostre poble: 
noves piscines externes i sales d’es-
port, piscina climatitzada coberta, 
nova llar de jubilats, Espai Cabrera i 

museu renovat, serveis educatius i 
socials ampliats, habitatge jove, nou 
enllumenat públic, (també a la zona 
esportiva), i centenars d’actuacions 
més que milloren la vida de la nos-
tra gent.
El proper mandat es planteja amb 
unes línies de treball que estan molt 
definides i que han de permetre se-
guir sent una peça clau de transfor-
mació d’Arbúcies. Volem ser més 
forts per ser més útils.
Comptem amb vosaltres. Com 
sempre, al servei del nostre poble. 
Visca Arbúcies i la seva gent! 

El 28 de maig tornaran a cele-
brar-se eleccions municipals per a 
escollir el nou batlle/batllessa d’Ar-
búcies.
Des d’ERC, ja fa temps que es tre-
balla per presentar, un cop més, 
la nostra candidatura i els darrers 
mesos la feina s’ha intensificat. 

LES ELECCIONS
MUNICIPALS

A banda de ser proactius en di-
ferents qüestions, de fiscalitzar 
la feina del govern i confeccionar 
propostes, enguany s’afegeix la 
tasca d’elaboració de la llista elec-
toral.
El projecte d’ERC continua ben viu, 
com diria aquell, però el present 
i futur del nostre poble no el pot 
encapçalar molts anys una única 
candidatura, per molt temps que 
faci que governi. Ha de ser el pro-
jecte de tots els arbuciencs. Per 
això considerem que la pluralitat 
és un dels factors necessaris que 

avaluen la qualitat democràtica, 
en aquest cas, d’Arbúcies.
ERC – Arbúcies té una visió dife-
rent del nostre poble. Es tracta 
de conèixer quines són les neces-
sitats i potencialitats del nostre 
poble i elaborar un pla per millo-
rar la qualitat de vida dels nostres 
habitants. Que quan caminis per 
Arbúcies, sobretot, te'l sentis teu. 
Perquè la pregunta que ens hau-
ríem de fer tots abans de votar a 
les properes eleccions municipals 
del 28 de maig és: Com veus Arbú-
cies d’aquí a 10 anys?

El pròxim 28 de maig hi ha 
eleccions municipals. Serà a 
les nostres mans decidir si el 
govern actual continua quatre 
anys més o si preferim una al-
ternativa. La CUP Arbúcies con-
siderem que cal un canvi. Cal 
un Ajuntament que millori els 

ARBÚCIES NECESSITA 
UNA ALTERNATIVA

serveis públics, que no els deixi 
abandonats quatre anys més. 
Un Ajuntament que faci una 
biblioteca digna, i no obres fa-
raòniques que ens hipotequen 
durant més d’una dècada. Un 
Ajuntament que promogui la 
transició cap a les energies re-
novables i que no s’oposi a la 
protecció del Montseny. Un 
Ajuntament que escolti la po-
blació amb processos partici-
patius i que no incompleixi les 
lleis de transparència o del pa-
dró municipal. Un Ajuntament, 

en def initiva, que governi per al 
poble.
Ara bé, també som conscients 
que nosaltres sols no ho farem. 
Un govern del poble necessi-
ta la implicació de tot el poble. 
Entre tots hem de construir una 
candidatura àmplia --es digui 
CUP o no-- que tingui la força 
necessària per governar bé per 
l’interès general. Un projecte 
així necessita moltes mans. Si 
volem que les coses canviïn, cal 
que ens arremanguem tots per 
fer-les canviar.

ENTESA PER ARBÚCIES

ERC - ARBÚCIES

CUP ARBÚCIES
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700 VEHICLES A LA 15a 
TROBADA DE CLÀSSICS

Un any més (i ja en són 15), la Tro-
bada de Clàssics Montseny Gui-
lleries d’Arbúcies va ser tot un èxit 
de participació. 700 vehicles van 
participar a la jornada que es va 
celebrar el diumenge 19 de febrer 
al municipi, i que es considera 
que és la més multitudinària de 
Catalunya. 

En aquest sentit, la presidenta 
dels Clàssics Montseny Guille-
ries (organitzadors de la trobada) 
Imma Anguita, va recordar que 
des de la 8a edició, en la qual es 

va arribar al miler de cotxes assis-
tents, es va haver de restringir el 
nombre de participants posant lí-
mit a la data de matriculació dels 
clàssics. 

El que també va ser tot un èxit va 
ser el concurs d’elegància Hotel 
Torres, ja que aquest any s’hi van 
inscriure un total de 200 vehicles, 
dels quals cinc van ser premiats 
amb una corona de llorer, una 
medalla per exposar al cotxe, la 
fulla d’Arbúcies, un lot de produc-
tes típics del municipi i, finalment, 
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una nit d’hotel a Can Torres. Els 
guanyadors van ser un Rolls-Ro-
yce, un Mini Cooper, un Seat 800, 
un Jaguar E-type i un Alfa Romeo. 
Però a banda d’aquests guardo-
nats, l’entitat Clàssics Montseny 
Guilleries també va atorgar tres 
premis més per commemorar el 
centenari de Derbi, els 50 anys del 
Seat 125 i del Renault 5. 
Un any més, des de l’organització 

de la trobada, es va fer una valora-
ció molt positiva i més aquest any, 
que la trobada coincidia amb el 
cap de setmana de Carnaval, “però 
hem vist que no hi ha hagut con-
flicte entre els dos esdeveniments, 
perquè un any més hem tornat 
a omplir el poble”, va assegurar 
Imma Anguita, que també va res-
saltar la gran participació que hi va 
haver al concurs d’elegància. 

Per la seva banda, la regidora de 
Governació, M. Àngels Soler, es va 
mostrar molt satisfeta del trans-
curs de la trobada i va voler agrair 
la gran tasca que fan els Clàssics 
Montseny Guilleries: “És una gran 
jornada, amb un molt bon am-
bient i amb una gran organitza-
ció”.
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Arbúcies va celebrar unes festes 
de Nadal molt lluïdes, recuperant 
totes les activitats d'abans de la 
pandèmia i, fins i tot, amb algu-
na novetat. Per començar, l'ajun-
tament i la plaça 1 d'Octubre van 
quedar molt ben guarnits amb els 
llums de Nadal, l'arbre i els tions 
als seus peus. 

A banda dels actes tradicionals de 
totes les festes, es va convocar el 
primer concurs d'arbres de Nadal, 
en el qual hi van participar una 
trentena d'arbuciencs i arbucien-
ques. El certament es va fer per 
Instagram i el vot popular va deci-
dir quin era el millor arbre, que va 
acabar sent el de la Blanca Ayats, 
que es va endur una panera valo-
rada amb 60 euros. 

L'Escola de Dansa, amb el seu fes-
tivalet, va donar el tret de sortida 
als actes nadalencs al municipi. 
Una representació en la qual es 
van poder veure balls amb música 
que evocava el Nadal, però també 
van poder tornar a gaudir dels 
millors balls del festival de l'estiu. 
L'endemà, el diumenge 18 de de- 
sembre, va tornar un any més el 
tradicional concert coral de Nadal 
a l'església parroquial amb les co-
rals el Cor Lutiana, el Cor Lutiana 
jove, la Coral Veus de Tardor i i la 
coral Clau de Sol. 

El tió de la plaça és aquell acte 
que no pot faltar al calendari fes-
tiu nadalenc i un total de 300 
nens i nens van passar per la plaça 
per fer-lo cagar. Una tradició que 
fa 40 anys que té lloc al municipi, 
ja que es va iniciar l'any 1982. 

I com cada Nadal, tampoc hi po-
dia faltar la quina del Club Bàs-
quet Arbúcies els dies de Nadal, 

ARBÚCIES CELEBRA UNES 
FESTES NADALENQUES 

MOLT LLUÏDES
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Sant Esteve i Any Nou; així com la 
representació d'Els Pastorets per 
part de l'Associació de Jubilats i 
Pensionistes d'Arbúcies, que es 
van poder veure els dies de Sant 
Esteve i 8 de gener. I, com a no-
vetat d'enguany, l'Associació de 
Catifaires va confeccionar una ca-
tifa en un local de la plaça de la 
Vila en la que s'hi podien veure els 
Reis Mags d'Orient. 

El Parc de Nadal va ser una de les 
activitats que va tornar després 
de dos anys d'absència. El polies-
portiu de Can Delfí es va omplir 
amb uns 300 nens i nenes durant 
tres dies i van poder jugar amb 
els inflables, participar als tallers 
de pinta cares, de manualitats, de 
fotografia i vídeo, el circuit de ve-
hicles elèctrics i, els més petitons 
van poder jugar tranquil·lament a 

Catifa de l'Associació de Catifaires

Final del Festivalet de Nadal de l'Escola de Dansa

Nens i nenes fent cagar el tió
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la sala de judo amb la cuineta, la 
piscina de boles, etc. 

El dissabte 31 de desembre, els in-
fants d'Arbúcies van poder entre-
gar la carta al patge reial, que es va 
instal·lar a la plaça de la Vila. I, el 4 
de gener, els patges reials van anar 
casa per casa per donar resposta a 
totes les cartes dels nens i nenes 
d'Arbúcies. 

El Museu Etnològic del Montseny, 
juntament amb la Regidoria de 
Joventut, van oferir un any més el 
taller de fanalets, que enguany va 
aplegar més de 160 infants, con-
vertint-se en una de les activitats 
nadalenques més concorregudes. 

Finalment, la nit del 5 de gener,  la 
nit més màgina de l'any, els Reis 
Mags de l'Orient van arribar a Ar-

búcies i, després de saludar a tots 
els nens i les nenes des del balcó 
de l'Ajuntament, van enfilar-se a 
cadascuna de les tres carrosses per 

seguir el recorregut pels carrers 
principals del poble fins arribar a la 
plaça de la Vila, on van poder salu-
dar un per un a tots els infants. 

Representació d'Els Pastorets de l'Associació de Jubilats 

Cavalcada de Reis



Concert coral de Nadal
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Foto: Alex Griffin Foto: Alex Griffin

Quina del Bàsquet Arbúcies al poliesportiu de Can DelfíTaller de fanalets
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L'ENCESA DE LLUMS DE NADAL, TRET 
DE SORTIDA A LES FESTES DE NADAL 

La 9a edició de la Fira del Tió va 
aplegar centenars de persones 
el cap de setmana del 3 i 4 de 
desembre a Arbúcies. Una festa 
que va servir per donar el tret de 
sortida a les festes de Nadal amb 
l’espectacle d’encesa de llums a la 
plaça de la Vila, que va tenir lloc 
dissabte a la tarda. 

A banda de l’encesa de llums, 
l’acte més concorregut va ser la 

cagada del tió, un tió de 6 metres 
de llarg i pare de tots els tions. Mig 
miler de nens i nenes el van po-
der fer cagar i aprendre què s’ha 
de fer perquè el dia 24 tots els 
tions caguin molt. La Fira del Tió 
és una festa pensada per al públic 
familiar i, és per això que una gran 
part de les activitats programades 
anaven dirigides a aquest públic. 

Durant tot el cap de setmana, 

els més petits de casa van poder 
decorar un bastó per fer cagar el 
tió gràcies al taller organitzat des 
dels grups de pares de l’Escola 
Carulla, l’Escola Vedruna i l’INS 
Montsoriu; van poder participar 
al Racó dels 5 sentits i descobrir 
què s’amagava darrere de la vis-
ta, el tacte, l’oïda, l’olfacte i el gust; 
veure el jardí màgic de tions, i, fins 
i tot, fer el seu propi tió gràcies al 
mestre tioner. 
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Però no només hi va haver ta-
llers, sinó que també es van po-
der veure tres espectacles entre 
dissabte i diumenge: l’espectacle 
itinerant El tió traginer;  Visca la 
xerinola!!! i Ara ve Nasdal, que va 
servir per tancar una nova edició 
de la Fira del Tió.
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SET COMPARSES 
PARTICIPEN A LA RUA 

DE CARNAVAL

Després de dos anys, Arbúcies va 
recuperar divendres 17 de febrer 
la rua de comparses i carrosses. A 
partir de les 10 de la nit, van des-
filar pel carrer Camprodon les set 
comparses i grups petits que en-

guany van participar al Carnaval. 
Una desfilada que va acabar al 
poliesportiu de Can Delfí amb l’ex-
hibició dels balls i amb el veredicte 
del jurat. 
La colla Bon rotllo de Riells i Via-

brea amb la disfressa El jardí de les 
hespèrides van endur-se el primer 
premi valorat en 500 euros; La era 
del dragón, de la colla Érase una 
vez, de Fogars de la Selva, van ser 
guardonats amb el segona premi, 
valorat en 300 euros, i, el tercer 
premi, el jurat el va atorgar a la 
colla Rolofe amb la disfressa Els ti-
gres, que es van endur el premi del 
Comerç d’Arbúcies, que consistia 
en 10 vals de 10 euros per gastar 
als comerços associats. Finalment, 
el premi dels grups petits se’l va 
endur el grup Carregats de contes, 
amb la disfressa Bad girls. 

Grup Érase una vez amb la disfressa La era del dragón

Colla Bon rotllo de Riells i Viabrea amb la disfressa El jardí de les hespèrides
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Grup Rolofe amb la disfressa Els tigres Colla Carregats de contes amb la disfressa Bad girls

El dissabte al matí va tenir lloc la 
rua i carnaval infantil amb una 
assistència de prop de 400 per-
sones. A La rua, que va començar 
a la placeta de Can Reus, l’Escola 

de Música Güell  va ser l’encarre-
gada d’animar la cercavila fins a la 
plaça de la Vila. A més, aquest any, 
hi havia el personatge del rei Car-
nestoltes, que va amenitzar la rua 

entre la mainada disfressada. A la 
plaça de la Vila, hi va haver esmor-
zar per a tothom i la festa va seguir 
amb l’espectacle Kids dance, que 
va fer ballar tot el públic assistent.
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Roger Tarrés i Rodrigo, un arbuc-
ienc de només 29 anys, ha publicat 
la seva primera novel·la fantàstica 
Fills d’Èodhum. L’amenaça verda.  
El primer llibre d’un trilogia ambi-
entada en un món medieval, pro-
tagonitzat per una jove guerrera 
d'ulls blaus. 

“La trilogia transcorre en un món 
medieval amb castells, muralles, 
armadures, batalles, jerarquies 
socials de l'època i, també, molta 
zona de bosc. Penso que són tres 
elements presents a Arbúcies: el 
poble, el bosc i el castell”, assenyala 
Tarrés. El jove explica que com a 
arbucienc va passar la seva infàn-
cia al Montseny i cada any visitava 
el castell de Montsoriu. Per tant, 
assegura: “He begut molt de te-
mes medievals i de natura i des 
de petit he llegit molta fantasia. 
Em va sortir natural escriure una 
història així". 

Però des de quan Roger Tarrés 
és escriptor? Ell mateix explica: 
“Sempre havia tingut al cap ser 
escriptor, fins que un dia vaig sa-
ber trobar l’espai necessari i la co-
moditat idònia a la meva vida. Al 
cap d’uns anys d’aprenentatge a 
través de blogs, clubs i el curs de 
narrativa de l’Ateneu Barcelonès, 
em vaig veure capaç d’encarar el 
primer projecte seriós, una trilo-
gia: Fills d’Èodhum. 

Això va ser al 2020 i, al novem-
bre d’aquest 2022 va presentar el 
primer volum, L’amenaça verda i, 
a aquest mes de març ha vist la 
llum el segon volum Els cinc ex-
èxercits i, la mateixa tardor del 
2023, la tercera part de la trilogia. 
Dit així sembla que el procés d’es-
criptura hagi estat relativament 
senzill, però Tarrés explica que no 

ROGER TARRÉS DEBUTA 
COM A ESCRIPTOR AMB 

UNA NOVEL·LA

ha estat gens fàcil. “És com tot: hi 
ha dies que estàs cansat després 
de treballar, o que no t'acabes 
de notar àgil, o mil raons que 
converteixen l'escriptura en un 
procés complex i, almenys en el 
meu cas, difícil. Podria parlar molt 
sobre els entrebancs que m'he 
anat trobant i que m'estic tro-
bant, però val la pena un cop veus 
la feina feta”.

Fent un cop d’ull a la seva web 
(www.rogertarres.com), fa la im-
pressió que la carrera d’escriptor 
del jove arbucienc no s'acabarà 
aquí, i Tarrés ho confirma: “Jo vull 
seguir escrivint, ho tinc claríssim 
i per això tinc la web i hi dedico 
tantes hores. Ara bé, no sé ni què 
ni quan, però sí que et puc dir que 

tinc unes quantes idees”. 

Tarrés va estudiar física i treballa 
en una consultoria de mercats fi-
nancers. Reconeix, però, que fins a 
l'últim moment va estar dubtant 
si estudiar física o història i que 
amb aquest llibre ha equilibrat 
una mica la balança. Fills d'Èod-
hum és fruit de la passió de l'autor 
per la història i la natura i també 
perquè "sempre m'ha agradat el 
món medieval i des de petit he 
llegit molts llibres de fantasia, des 
de Harry Potter fins a Eragon, i 
m'hauria agradat trobar algun 
d'aquests llibres escrit originària-
ment en català", subratlla. Ara ell 
ho ha fet, gràcies a la seva història 
i a l'aposta de Fanbooks per la lite- 
ratura juvenil fantàstica en català.

Presentació del llibre de Roger Tarrés al Museu Etnològic del Montseny
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NOVA PLACA DE LA 
RUTA DEL COMBAT

El Molí de les Pipes va ser l’escenari 
de la descoberta de la nova placa 
de la ruta del Combat d’Arbúcies, 
en un acte que va comptar amb 
la participació dels representants 
dels ajuntaments d’Espinelves, 
Sant Hilari Sacalm, Viladrau i Ar-
búcies el passat dissabte 14 de ge-
ner, en el qual es commemoraven 
els 309 anys del Combat. 

L’acte institucional va tenir lloc 
després d’una marxa popular que 
va començar a la plaça 1 d’Octubre 
i que va acabar al molí de les Pipes 
amb una botifarrada per a tots els 
assistents. Després de l’esmorzar, 
es va descobrir una nova placa ex-
plicativa dels fets del 1714, que vol 
ser un homenatge als sometents 

que van participar en aquells fets 
heroics i que ha arribat als nostres 
dies amb el nom del Combat d’Ar-
búcies. 

Aquesta nova senyalització, a l’in-
dret central on va tenir lloc els 
fets d’armes, se suma a les dues 
plaques commemoratives que 
ja hi ha, una a la zona del Regàs 
amb una placa que recorda el 
casament de Cecília Regàs amb 
el general Moragues i, una altra 
a la plaça de la Vila, al costat de 
l’església, que és la placa de Viles 
Cremades.

Fets històrics 
El 13 de gener de 1714, dos regi-
ments de valons en trànsit d’Hos-

talric a Vic van arribar a Arbúcies 
amb 800 homes i 150 cavalls. 
Farts de les vexacions a mans 
d’aquestes tropes borbòniques 
(tal com feia anys que succeïa, des 
de feia anys: robatoris, incendis 
de collites, violacions...) el poble 
d’Arbúcies va dir prou i organitzà 
ràpidament el sometent, avisant 
aquella mateixa nit el sometent 
de poblacions veïnes (Espinelves, 
Sant Hilari, Viladrau ...) per fer front 
a l’enemic.

El dia 14, poc després de sortir de 
la vila d’Arbúcies en direcció a Vic, 
i passades les penyes de Grau Sala 
(molt a prop de l’actual Molí de les 
Pipes) començà l’enfrontament. 
Després de més de 6 hores de com-
bat, el sometent d’Arbúcies i els de 
les poblacions veïnes van derro-
tar completament els regiments 
borbònics. Només s’escaparen a 
Hostalric prop de 200 homes. Les 
banderes enemigues capturades 
es repartiren entre les poblacions 
veïnes en senyal d’agraïment. 
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ES PRESENTA AL MEMGA 
L'EXPOSICIÓ EL LLIBRE 

DE LA SELVA

El Museu Etnològic del Montseny va 
acollir fins al 8 de gener l’exposició El 
Llibre de la Selva, còmic i contracul-
tura en català a les comarques gi-
ronines (1986-1991). La mostra es va 
inaugurar al novembre en un acte 
amb una gran afluència de públic 
i que va comptar amb la presència 
de l’alcalde d'Arbúcies, Pere Garriga, 
i l’alcalde de Breda, Dídac Manresa. 

El Llibre de la Selva va ser una pu- 
blicació de còmic underground 
editada entre els anys 1986 i 1991 en 
què hi van participar molts joves afi-
cionats al dibuix de les comarques 
gironines. L'exposició ressegueix la 
trajectòria de la publicació des dels 
seus orígens a l'institut Montsoriu 
d'Arbúcies fins a la seva arribada 

la Selva. També s'hi pot veure un 
vídeo documental fet a partir de les 
entrevistes amb els fundadors de la 
revista.

La iniciativa va sorgir del treball 
de recerca de segon de batxille-
rat del bredenc Bernat Castanyer, 
exalumne de l'institut Montsoriu. 
Aquest treball ha estat guardonat 
amb el primer premi de la Universi-
tat de Barcelona en la categoria de 
filologia i comunicació. Castanyer, 
que es va ocupar de retrobar els 
principals col·laboradors i de l'elab-
oració del documental, també s'ha 
encarregat del comissariat d'aques-
ta exposició. 

La mostra estava organitzada con-
juntament el Museu Etnològic del 
Montseny, La Gabella i el Museu Jo-
sep Aragay, de Breda. Va comptar 
amb el patrocini dels ajuntaments 
d'Arbúcies i de Breda, la Diputació 
de Girona i el Departament de Cul-
tura de la Generalitat. Ara, l’exposició 
es pot veure a l'Espai els Forns de 
Breda, entre el 13 de gener i el 5 de 
març de 2023.

al Saló Internacional del Còmic de 
Barcelona. A través de fotografies i 
dibuixos, explica com va ser possi-
ble l'aparició d'una revista under-
ground íntegrament en català en 
un entorn rural i els motius que la 
van fer excepcional en el panorama 
del còmic gironí. Alhora, destaca el 
seu paper com a mitjà de comu-
nicació artística per als joves i l'im-
pacte cultural i social que va tenir a 
la comarca en el context dels anys 
vuitanta. 

La mostra compta amb dibuixos 
originals dels diferents autors que 
hi van col·laborar, entre els quals hi 
ha Quim Bou, dibuixant de Cavall 
Fort i creador de la saga Orn, que va 
iniciar la seva carrera a El Llibre de 



PROP DE 17.000 VISITANTS 
EL 2022 AL MEMGA

El Museu Etnològic del Montseny, 
La Gabella (MEMGA) d’Arbúcies ha 
recuperat més del 80 per cent de 
les xifres de visitants anteriors a la 
pandèmia ha assolit les gairebé 
17.000 persones que han visitat les 
sales d’exposició permanent i tem-
poral de l’equipament museístic 
montsenyenc. 

A més a més, el conjunt de serveis 
vinculats amb el museu han aple-
gat una xifra de 40.000 usuaris 
distribuïts entre els itineraris pe-
dagògics al territori, el Punt d’Infor-
mació i Centre de Documentació 
del Parc Natural del Montseny, el 
castell de Montsoriu... 
El director del MEMGA, Jordi Tura, 

destaca: “Les xifres del 2022 són es-
pecialment bones degut al fet que 
durant la primera meitat de l’any el 
museu va estar immers en impor-
tants obres d’ampliació, cosa que 
va fer que una part de la instal·lació 
restés tancada i amb el conjunt de 
serveis limitats també per les obres 
que s’estaven portant a terme”.

Aquests bons resultats obtinguts, 
sobretot a la segona meitat de 
l’any, es deuen també a la inaugu-
ració a finals del mes de setembre 
de l’Espai Cabrera, una nova ins-
tal·lació del museu que presenta, 
des d’una perspectiva territorial, 
la història d’aquesta gran nissaga  
dels vescomtes de Cabrera, pro-

jecte que ha tingut una magnífi-
ca acollida per part dels visitants i 
que permet ampliar la qualitat de 
l’oferta turística i pedagògica del 
museu i també del mateix poble 

d’Arbúcies i de la comarca de la 
Selva.

Les obres executades el 2022 
han configurat un equipament 
museístic modern amb més de 
2.000 metres quadrats d’exposició 
i serveis per als visitants i usuaris 
que fan que el MEMGA esdevin-
gui un dels museus territorials més 
importants del país. És per això 
que els reptes per aquest 2023 és 
promocionar-lo i potenciar-lo a 
través de diferents iniciatives: ex-
posicions singulars, presentacions i 
activitats dirigides a un ventall am-
pli de públics, jornades de portes 
obertes, trobades amb sectors es-
tratègics, entre d’altres iniciatives. 
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Les alcaldies d’Arbúcies, Sant Hilari 
Sacalm i Viladrau conjuntament 
amb el grup empresarial GCT plus, 
PEDIAL, PROQUIBSA I FIDEMUS 
van organitzar al mes de novembre 
al I Fòrum Empresarial que va ser 
presidit per Josep Sánchez Llibre, ac-
tual president de Foment del Treball.

Sánchez Llibre és empresari i eco- 
nomista amb una llarga trajectòria 
en defensa dels interessos em-
presarials a Catalunya i a l’Estat es-
panyol presidint i/o sent membre 
destacat en diferents entitats de 
representació empresarial.

Durant la jornada, que es va cele-
brar a Arbúcies, el president de Fo-
ment del Treball va parlar del pres-
ent i futur de la indústria al nostre 
país i Europa, d’oportunitats de ne-
goci, d’inversió, de les línies d’ajuts 
del Next Generation...

Al fòrum hi van participar 17 empre-

ARBÚCIES ACULL EL 1r 
FÒRUM EMPRESARIAL

ses de diferents sectors de Viladrau, 
Sant Hilari Sacalm i Arbúcies. El 
fòrum pretén ser una oportuni-

tat per poder expressar els dubtes, 
preocupacions, opinions... en els di- 
ferents àmbits. 

L'OJS AL CONCERT 
DE SANTA CECÍLIA

Unes 80 persones van assistir al 
concert que va oferir l’Orquestra 
Jove de la Selva (OJS) al teatre de 
Cal Xic amb motiu de santa Cecília, 
patrona de la música. Concreta-
ment, el concert va anar a càrrec de 
la secció de vent acompanyada per 
alguns guitarristes, bateria i pianista 
de la mateixa orquestra. El repertori 
del concert va comptar amb més 
d’una desena de peces de temes 
actuals de Bruno Mars o Camila Ca-
bello, entre d’altres. 
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Desenes d'entitats arbucienques 
van participar a la gravació del 
lipdub de la Penya Barcelonista 

ÈXIT ASSOCIATIU AL 
LIPDUB PER LA PENYA 

BARCELONISTA

d'Arbúcies. Una acció derivada 
del nou programa de Barça TV, El 
cant de la Penya, va seleccionar 

la Penya Barcelonista d’Arbúcies 
per enregistrar un lipdub amb 
totes les entitats arbucienques 
amb l’himne del Barça. És per 
això que totes les entitats arbu- 
cienques que s'hi van abocar, van 
aconseguir aplegar centenars de 
persones als carrers Castell, Vern 
fins arribar a la plaça de la Vila un 
dissabte al matí  guarnits amb 
els colors blau i grana i ballant i 
saltant al ritme de l'himne del 
Barça. 

Arbúcies disposa de dues rutes 
més de BTT senyalitzades dins 
el terme municipal. Es tracta de 
les rutes  BTT10 a Sant Marçal i la 
BTT22 a Montsoriu.  Amb aquesta 
nova senyalització, s'ha instal·lat 
un panell informatiu a la zona es-
portiva de Can Pons, punt d'inici 
de totes les rutes BTT i de sende-
risme. Fins ara hi havia senyalitza-
des les rutes PR C201 Castell de 
Montsoriu (senderisme); PR C204: 
Santa Fe (senderisme); PR C202: 
Viladrau (senderisme); SL C84: 
Sant Marçal (senderisme); GR 83 - 
Riells a Sant Hilari (senderisme), i 
la ruta Tourdera de Sant Marçal a 
Riells (senderisme - BTT). 

SENYALITZADES LES 
RUTES BTT10 I BTT22
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Els arbuciencs Angry Birdies s’han 
proclamat campions de 3a di-
visió est del Campionat de Cata-
lunya per equips de pitch and 
putt. L’equip, que fa tres anys que 
competeix, està format per Josep 
Pallerols, David Miralpeix, Jordi 
Pallerols, Iñaki Marzal, David Car-
bonell, Xavier Sànchez, Edu Pagès, 
Gaietà Hernàndez, Hipólito Lago 
i Joern Lundman i, com a equip 
de suport també hi ha David Igle-
sias, Jordi Fornés, Jordi Tarrés, Dani 
Díaz, Oriol Garriga i Enric Testart. 

Aquesta primera posició en el 
campionat ha reafirmat els bons 
resultats obtinguts durant la tem-
porada pels Angry Birdies, ja que 
feia quatre jornades que eren 
líders i, a més a més, van guanyar 
l’última prova de la competició. Tot 
i semblar una victòria fàcil, els ar-
buciencs expliquen: “Vam jugar a 
camps que no coneixíem gaire bé. 
A diferència del futbol, cada camp 
és diferent i conèixe’n les carac-
terístiques és important”. En con-
junt fan una valoració molt positi-
va dels resultats obtinguts perquè, 
a més, van guanyar la lliga per so-
bre de l’equip Mas Pagès, que l’any 
anterior havien quedat per sobre 
d’ells, quan estaven a 4a divisió. 

Amb el primer lloc del podi aques-
ta temporada, els arbuciencs 
passaran a jugar a 2a divisió l’any 
que ve. En aquest sentit, estan 
molt satisfets perquè la tempora-
da passada van quedar en tercera 
posició de 4a divisió i, enguany, 
primers de tercera.  “A part del 
nivell de la competició, la nostra 
mitjana de resultats ha millorat 
moltíssim”, asseguren. 

“De cara a l’any vinent, que jug-
arem a 2a divisió, l’objectiu és poder 

ELS ARBUCIENCS ANGRY 
BIRDIES, CAMPIONS DE 

CATALUNYA PER EQUIPS 
DE PITCH AND PUTT

optar entre els 5 primers classificats 
i veure si tenim la possibilitat de 
lluitar per pujar a primera divisió”, 

assenyalen. “Però per això ens farà 
falta seguir millorant la mitjana de 
cops de l’equip”, conclouen. 



S'INAUGURA UN CIRCUIT 
DE PUMP TRACK
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El diumenge 26 de febrer es va in-
augurar el circuit de pump track 
que s’ha dissenyat a la zona es-
portiva de Can Pons d’Arbúcies. 
Es tracta d’una nova proposta es-
por- tiva que per al municipi que 
es va formular des de l’òrgan de 
participació del Ple dels Infants. 

Per aquest motiu, l’alcaldessa del 
Ple dels Infants acompanyada pels 
regidors infantils, juntament amb 
l’alcalde d’Arbúcies i regidors de 
l’Ajuntament, van protagonitzar 
l’acte inaugural d’aquest circuit 
per a bicicletes. L’alcaldessa, Que-
ralt Botifoll, va explicar: “Des del 

Ple dels Infants, vam aprovar per 
ple la modificació dels antics bots 
que hi havia, ja que eren de sorra 
i estaven molt malmesos. Final-
ment, ha sigut possible poder fer 
una pista i estem molt contents. 
Esperem que el pump track sigui 
un espai per a la pràctica, de l’es-
port de manera lúdica i per a tots 
els nens i joves de totes les edats”. 

Després del discurs inaugural, es 
va fer el tall de la cinta i, tot seguit, 
tota la mainada que va assistir a 
l’acte amb bicicleta van poder 
provar aquest nou circuit que s’ha 
dissenyat a la zona esportiva de 
Can Pons, al costat de l’skatepark 
i del poliesportiu. 

El pump track és un circuit tancat 
amb diferents traçades, revolts i 
desnivells per a bicicletes i pati-
nets. Actualment, aquests circuits 
són utilitzats també per a pati-
nadors que s'impulsen bombe-
jant amb el seu cos amunt i avall 
sense la necessitat d'impulsar-se 
amb el peu.



El poliesportiu de Can Pons va aco-
llir el XXXI Campionat Territorial de 
Girona de Bàsquet  de la Federació 
ACELL. Al torneig hi van participar un 
total de 200 participants de 7 cen-
tres diferents, entre ells membres de 
l’Associació Montseny Guilleries d’Ar-
búcies. 

El torneig va comptar amb la par-
ticipació d’esportistes de les entitats 
setüents: Fundació Aspronis, Cen-
tre Tramuntana – Consell Comar-
cal del Baix Empordà, Associació 
Montseny Guilleries, Centre Psicop. 
Mare de Déu de Montserrat, la Fun-
dació privada, Montilivi i el Club de 
Bàsquet, Llívia. L’alcalde d’Arbúcies, 
Pere Garriga, i la vicepresidenta de 
l’ACELL van ser els encarregats de 
lliurar les medalles. 

La Federació Catalana d’Esports 
per a Persones amb Discapacitat 
Intel·lectual-ACELL és una entitat 
sense afany de lucre que té com 

L'A. MONTSENY GUILLERIES 
AL CAMPIONAT TERRITORIAL 

DE BÀSQUET DE L'ACELL

a principal objectiu fomentar, or-
ganitzar i regular la pràctica de l’es-
port per a persones amb discapaci-

tat intel·lectual, adaptant-la, sempre 
que sigui necessari, a les seves ca-
pacitats, condicions i preferències. 

30a EDICIÓ DEL  
TORNEIG DE JUDO 
VILA D'ARBÚCIES

El diumenge 27 de novembre va te-
nir lloc la 30a edició del Torneig de 
Judo Vila d’Arbúcies. Una compet-
ició que se celebra anualment i que, 
enguany, va aplegar més de 150 
participants de les categories pre-
benjamí, benjamí i aleví de diferents 
clubs esportius: GEiEG de Girona, Ip-

pon Farners, Club Judo Blanes, Club 
Esportiu Judo Bàsic de Blanes, Club 
Judo Pineda, Club Judo Vall del Terri, 

Jita Kyoei de Sant Antoni i Calonge, 
Club Judo Malgrat i els amfitrions, el 
Club Judo Arbúcies. 
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PROP DE 400 CICLISTES 
A L A VINYABIKE 

JORDI BONET, 
MILLOR DIRIGENT 
DE FEDERACIÓ

L’Associació Catalana de Dirigents de 
l'Esport va distingir l'arbucienc Jordi 
Bonet, que és vicepresident primer i 
delegat de l’FCF a Girona, com a Mil-
lor Dirigent de Federació en la Nit del 
Dirigent. Es tracta d’un dels esdeve-
niments principals d’aquesta entitat, 
on es reconeix la tasca realitzada per 

dirigents i exdirigents de clubs, fede- 
racions i professionals. El membre de 
la Junta Directiva de l’Associació Cata-           
lana de Dirigents de l’Esport, Josep 

Maria Maranges, i la vicepresidenta 
primera del Consell Directiu de la 
UFEC, Mercè Rosich, han estat els en-
carregats d’entregar-li el guardó.

Un any més, la Marxa Popular BTT 
d’Arbúcies, Vinyabike, que organitza 
el Club Ciclista, va tornar a arribar als 
400 participants en un any en què 
s’ha celebrat la 20a edició d’aquesta 
cursa. 

Abans de la sortida, però, a la zona 
esportiva de Can Pons, va tenir lloc el 
memorial Narcís Pelegrí, en què des 
del Club Ciclista Arbúcies juntament 
amb els seus companys de colla, van 
voler retre un sentit homenatge a 

Narcís Pelegrí, que ens va deixar ara 
fa cinc mesos i que estava molt vin-
culat al món del ciclisme arbucienc. 

Els guanaydors del recorregut curt 
en categoria masculina van ser per 
ordre: Marcel Márquez Alsina, l’ar-
bucienc Zoil Rosés Gutiérrez i Martí 
Lázaro Llorens. Pel que fa a la ca- 
tegoria femenina, les tres primeres 
classificades van ser Maria Gutiér-
rez Pérez, Míriam Codina Castillo i 
Mònica Geremias Redondo. Pel que 
fa al recorregut llarg, els guanyadors 
van ser Martí Aran Calonge, Ferran 
Puiggermamal Roca i Jordi Espinar. 

Des del Club Ciclista Arbúcies, el seu 
president, Jordi Borrell, va destacar 
la bona organització de la cursa i la 
gran participació que hi va haver un 
any més,. En aquest sentit, la regi-
dora d’Activitat Física i Esport, Anna 
Rotllant, també va remarcar: “Hem 
arribat a la 20a edició de la Marxa 
Popular BTT i ho hem fet amb una 
alta participació, cosa que demos-
tra que ja és una cursa consolidada 
en un entorn privilegiat com és Ar-
búcies”.
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ALUMNES DE L'IES MONT-
SORIU A LA TROBADA DE 
DELEGATS DE LA SELVA

Cinc alumnes de l’Institut Montso-
riu d’Arbúcies juntament amb un 
centenar de delegats i delegades 
de la comarca van participar a la 
cinquena edició de la jornada de 
formació de delegats i delegades 
de la Selva, que es va celebrar a 
Santa Coloma de Farners. Con-
cretament, van ser un total de 105 
joves de 15 instituts participants de 
la comarca,  que van poder trebal-
lar habilitats i competències per a 
millorar la seva funció a l’aula.

En el transcurs d’aquesta mati-
nal, també es va organitzar una 

formació per a les 28 persones 
tutores, en la qual es van treballar  
temes clau com la participació i 
l’acció tutorial al centre.

La jornada, una de les més multi-
tudinàries de les que s’han realitzat 
fins ara, va comptar amb un total 
de 105 joves provinents de 15 insti-
tuts que es van desplaçar a Santa 
Coloma de Farners amb els seus 
tutors i tutores amb autobús des 
d’arreu de la comarca de la Selva.

Un equip de tècnics de l’Ofici-
na Jove del Consell Comarcal i 

també dels municipis de la Selva 
va rebre aquests delegats que, 
a través d’un eix conductor, van 
anar desenvolupant la formació 
específica i ludificada per millorar 
les competències i habilitats de 
la figura del delegat. Es van faci- 
litar diverses dinàmiques viven-
cials per tal d’integrar els coneix-
ements bàsics i també les eines 
per a poder-les aplicar després a 
l’aula.

Aquest projecte s’emmarca en el 
Pla d’acció comarcal de l’Oficina 
Jove de la Selva del Consell Co-
marcal de la Selva i en els plans 
locals dels ajuntaments sel-
vatans i compta amb el suport 
de la Direcció General de Joven-
tut i la Direcció General d’Econo-
mia Social i Solidària a través del 
programa "Ocell de Foc" per mil-
lorar la salut mental de les per-
sones joves.



25 ANYS DE L'INTERCANVI 
ENTRE SAINT JEAN DU 

GARD I ARBÚCIES

El diumenge 12 de febrer van arri-
bar a Arbúcies els estudiants fran-
cesos participants a l’intercanvi en-

tre el Collège Marceau Lapierre de 
Saint Jean du Gard i l'Institut Mont-
soriu d'Arbúcies. 

En aquesta ocasió, van ser una 
quarantena d’alumnes que van 
passar una setmana al nostre mu-
nicipi compartint casa i experièn-
cies amb alumnes de l’institut. Du-
rant aquests dies, van visitar ciutats 
com Girona, Barcelona, Port Lligat, 
Empúries i, també es va celebrar el 
dijous llarder al Pícnic El Pol i van 
poder visitar el castell de Montso-
riu. Per altra banda, els alumnes ar-
buciencs duran a terme l’intercan-
vi del diumenge 26 al divendres 31 
de març i visitaran les poblacions 
d’Avignó, Nîmes, Florac, seu del 
Parc Nacional de Cevennes, el Pont 
du Gard i Narbona. 

Aquesta iniciativa es va iniciar el 
curs 1997-1998, ara ja fa 25 anys, dins 
del programa MAB de la UNESCO 
i arran de l’agermanament entre 
el Parc Natural del Montseny amb 
el Parc National de les Cévennes a 
França el 1987, a través d'un con-
veni signat a Florac (Cévennes). 
Aquest intercanvi, que està sub-
vencionat per la Diputació de Gi-
rona i l’Ajuntament d’Arbúcies, té 
lloc cada dos anys però, a causa de 
la pandèmia, l’últim intercanvi que 
es va poder dur a terme va ser l’any 
2018.
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S'INICIA L'ELABORACIÓ 
DEL PROJECTE CAMÍ 
SEGUR A L'ESCOLA
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El Camí escolar és un projecte e- 
ducatiu, transversal, participatiu i 
de transformació de l’espai públic 
que té per objecte promoure 
que els infants vagin a l’escola de 
manera sostenible i saludable 
i amb una forma de mobilitat 
autònoma i segura.

L’equip proposant aborda els pro-
jectes de Camí escolar d’una for-
ma hol·lística apostant per una 
partici- pació activa dels diferents 
agents, especialment els infants, 
des de la fase de diagnosi amb 
intervencions on es prioritzen els 
canvis funcionals sobre els mor-
fològics i on les accions peda- 
gògiques, educatives, de difusió i 
de sensibilització tenen un paper 
preeminent.

El projecte soregeix del treball 
de recerca elaborat l’any 2019 per 
l’alumna Núria Pla i que va ser pre-
miat en la categoria d’Innovació 
social.

Tanmateix, el Pla local d’educació 
2022-2026 també recull propostes 
en la línia d’una mobilitat més se-
gura i sostenible per  a la comuni-
tat educativa arbucienca.

Un cop elaborada la diagnosi, es 
marcaran uns objectius a assolir 
amb el desenvolupament del pro-
jecte i es realitzaran les propostes 
d’actuació que hauran de perme-
tre assolir-los.

Les propostes d’actuació se cen-
tran en tres grans àmbits:

- Actuacions urbanístiques sobre 
l’espai públic i de gestió de la mo-
bilitat. 
- Actuacions pedagògiques, edu-
cadores i formatives. 

- Actuacions de participació 
ciutadana i de comunicació, di-
fusió i sensibilització. 

“ Iniciem un treball col·lectiu que 

ens donarà les claus per disposar 
d’un entorn més amable per a les 
nostres escoles i garantir una mo-
bilitat més sostenible”, explica Jau-
me Salmeron, regidor d’Educació.

Mapa que s'ha donat a les famílies per traçar el camí a l'escola
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L'AJUNTAMENT 
ENTREGA ELS PRAA A 4 
ALUMNES DE L'INSTITUT

El Museu Etnològic del Montseny 
va acollir la sisena edició dels Pre-
mis de Recerca Ajuntament d’Ar-
búcies (PRAA), uns guardons que 
premien els millors treballs de re-
cerca d’alumnes de 2n de batxi- 
llerat de l’Institut Montsoriu. L’acte 
va comptar amb la presència de 
l’alcalde d’Arbúcies, Pere Garri-
ga, el regidor d’Educació, Jaume 
Salmeron, i de la directora de l’INS 
Montsoriu, Sílvia Carbó. 

El regidor d’Educació va ser l’en-
carregat d’encetar l’acte i va posar 
de manifest: “Un any més, cons-
tatem que Arbúcies té un jovent 

molt ben preparat i amb gran 
talent”. I va afegir: “Tenim present 
i tenim futur com a poble”. Per la 
seva banda, la directora de l’INS 
Montsoriu, va destacar: “Aquests 
premis doten de prestigi la recerca 
i la feina feta des del centre”. Carbó 
també va voler fer un agraïment a 
l’alumnat, a les seves famílies i a tot 
el professorat per acompanyar-los 
en tot aquest procés de recerca. 
Carbó va tancar el seu discurs as-
segurant: “Vetllem perquè la for-
mació en recerca sigui detallada, 
rigorosa i acompanyada. Fer un 
treball de recerca suposa enfron-
tar-se a un repte acadèmic de 

gran envergadura”. 

Tot seguit, es van presentar els 
premiats d’aquest 2023, que van 
ser Salma Bannadi, Berta Canals 
i Júlia Ferrer i Pol Font va rebre el 
premi a la innovació social. Abans 
de l’entrega dels diplomes corres- 
ponents, els guardonats van fer 
una breu presentació dels seus 
treballs. 

El primer d’ells va ser Pol Font, 
amb el treball Contaminació 
lumínica d’Arbúcies, en el qual 
es feia una valoració de la conta-    
minació lumínica del municipi. La 
segona exposició va anar a càrrec 
de Salma Bannadi, amb el treball 
Estudi de les característiques fisi-
coquímiques de l’aigua de fonts 
naturals del Montseny-Guilleries. 
Un treball en el qual es van de-
terminar les característiques de 
l’aigua de 26 fonts naturals del 
Montseny-Guilleries partint d’uns 
paràmetres fisicoquímics con-
crets. La tercera presentació va ser 
la del treball Són les dietes mir-
acle un parany per a la població 
femenina?, de Berta Canals. Una 
recerca en la qual es va fer l’anàlisi 
comparativa entre les dietes mi- 
racle i tres models nutricionals 
de població femenina. Finalment, 
Júlia Ferrer va ser l’encarregada 
de tancar les exposicions i ho va 
fer amb el treball La solitud a la 
filmografia de Icíar Bollaín en el 
qual es va estudiar des d’un punts 
de vista poc explorat la filmogra-
fia d’aquesta directora i actriu es-
panyola. 

Un cop feta la presentació dels tre-
balls, l’alcalde d’Arbúcies, el regidor 
d’Educació i la directora de l’Institut  
van ser els encarregats d’entregar 
els diplomes als quatre premiats.



EL CARNAVAL A LA LLAR 
D'INFANTS EL JARDINET

50· EL RACÓ DE LES ESCOLES

Aquest any, l’equip docent de la 
Llar d'Infants El Jardinet hem estat 
molt contentes de poder recupe- 

rar la rua de Carnestoltes, després 
dels anys de pandèmia en què les 
restriccions ens ho havien impedit.

El tema de la disfressa va ser les 
abelles, aquests insectes tan espe-
cials que van de flor en flor i fabriquen 
mel. Al llarg de tota la setmana vam 
treballar el tema amb els infants par-
lant de com són, què fan, on viuen i 
qui s’encarrega de recollir la mel.

Així, els infants van anar disfressats 
d’abelles i l’equip docent d’apicul-
tores. Hem fet un bon equip!



ESCOLA DR. CARULLA 

PROJECTE PROA+

Des de finals del curs 2021-2022 a l’escola 
Dr. Carulla participem al Programa PROA+, 
d’àmbit estatal i amb fons europeus, que té 
com a objectiu enfortir els centres educa-
tius públics que s'incorporen al programa 
perquè disposin dels recursos necessaris 
per compensar les necessitats i desigualtats 
educatives de l'alumnat i les seves famílies, 
per contribuir a la millora de l'equitat en 
l'accés a oportunitats educatives i a l'èxit es-
colar de tot l'alumnat. 

En aquesta línia d’actuació, el curs passat 
vam destinar la subvenció als patis de l’es-
cola per construir espais de participació que 
millorin les relacions i el creixement perso- 
nal. Vam crear un espai d’ombra amb un 
tendal i es van instal·lar estructures de joc 
als 3 patis que tenim. Enguany ja estem tre-
ballant en el disseny de noves actuacions en 
diferents àmbits.

El PROA+ s’alinea amb les fites d’èxit esco-
lar, cohesió social i igualtat d’oportunitats 
que tenim com a centre educatiu.

ESCOLA VEDRUNA 

CONSTRUÏM ELS ESPAIS 
EXTERIORS EN FAMÍLIA

El passat dissabte 21 de gener es va realitzar 
la jornada per remodelar els espais exteriors 
de l’escola amb la col·laboració de les nos-
tres famílies i de l’equip docent. 

Al llarg del matí, es van fer diverses accions 
per crear més espais de joc i la nova Aula 
Natura. Alguna de les accions realitzades va 
ser construir una zona de joc amb una torre 
de pneumàtics i un sorral; una zona d’as-
semblea per conversar, feta amb troncs na-
turals; també es van plantar arbres fruiters 
i plantes aromàtiques que els nens i nenes 
aniran cuidant i estudiant. A més a més, es 
van pintar les parets per fer un entorn més 
acollidor. Estan previstes més accions que 
es duran a terme al llarg dels cursos vinents. 
Finalment, es va fer un tancament de la jor-
nada amb una botifarrada i famílies i mes-
tres van poder compartir les seves vivències. 

Així doncs, a partir d’aquest curs s’utilitzarà 
una aula més de treball de l’escola per po-
der investigar, descobrir i experimentar. 
Com a escola valorem molt positivament 
l’aprenentatge en els espais exteriors i estar 
en contacte amb la natura.
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